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„Állunk vagy megyünk? – Merre?”

Rákóczifalva Önkormányzatának sikerült ebben az évben 
is megrendezni az önkormányzatok gazdálkodásáról szóló 
tudományos értékű konferenciáját. A szakmai találkozó sike-
rét és színvonalát garantálták a felkért előadók. A rendezvény 
moderátora Dr. prof. Báger Gusztáv az Állami Számvevő-
szék Módszertani Intézetének Főigazgatója, a Szolnoki Fő-
iskola kinevezett egyetemi tanára. Előadást vállalt Dr. habil 
Kovács Árpád az Állami Számvevőszék elnöke – sajnos 
váratlan külföldi útja miatt az ő előadási anyagát Dr. Víg-
vári András egyetemi tanár prezentálta. Az előadók között 
szerepelt Dr. Mészáros Tamás a Corvinus Egyetem rektora, 
Dr. Székely Péter a Szolnoki Főiskola rektora, Dr. Erdélyi 
László kormányfőtanácsadó, a Közigazgatási Reform Mun-
kacsoport vezetője. Megtisztelte rendezvényünket Jauernik 
István országgyűlési képviselő a Parlament Önkormányzati 

és Területfejlesztési Bizottságának elnöke, Fejér Andor a 
Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Közgyűlés elnöke, Szalay 
Ferenc Szolnok város polgármestere. A közszféra szám-
viteli, elszámolási anomáliáiról tartott előadást Gulyásné 
Túróczi Margit okleveles könyvvizsgáló, a Corvinus Egye-
tem gazdasági igazgatója.

Az értékes előadások és az azt követő konzultáció során 
a jelenlévők – szakmailag országosan elismert személyek 
– egyöntetűen megállapították, hogy az önkormányzatok 
pénzellátása nincs szinkronban az állam által rájuk terhelt 
feladatokkal, jellemző az alulfinanszírozottság, és a telepü-
lések jelentős részénél megfigyelhető a látens csődhelyzet (a 
települések különböző szerződéskötési technikákkal kerülik 
el a csődöt). Rákóczifalva szerencsére nem tartozik ezen te-
lepülések közé. Dr. Vígvári András professzor által említett 
adatok szerint a települések rövid lejáratú hitelállománya 
meghaladja a 800 milliárd forintot, a kötvénykibocsátások 
értéke nagyon gyors ütemben növekszik, jelenleg 160-180 
milliárd forint közötti nagyságrendről beszélhetünk.

Az önkormányzatok fejlesztési lehetőségei rendkívül kor-
látozottak, hiszen pályázati támogatás nélkül fejleszteni je-
lenleg lehetetlen. A pályázati kiírásokkal az állam gyakorla-
tilag meghatározza a fejlesztési irányokat. A települések nem 
azt fejleszthetik, amire szükségük volna, hanem a pályáza-
tokban szereplő lehetőségeket kénytelenek kihasználni. Ezt 
településünk is érzi, hiszen pl: a testület az útépítések gyorsí-
tását szorgalmazza, ugyanakkor erre nagyon kevés központi 
támogatás áll rendelkezésre. Szalay Ferenc polgármester úr 
találó megjegyzése szerint az önkormányzatokról több bőrt 
lehúztak, így „megnyúzottan kénytelenek gúzsba kötve tán-
colni”.  A helyzet komoly megfontolt gazdálkodást igényel, 
amely jelentős kapacitásokat köt le falvakban, városokban. 

A résztvevők azzal köszöntek el egymástól, hogy  egy év 
múlva ismét találkoznak, és remélhetőleg kellemesebb gon-
dolatokról tudnak eszmecserét folytatni   
                                                                 Dr. Túróczi Imre

Önkormányzati fórum Rákóczifalván
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A portugáliai Douro Historico Szövetség LEADER szer-
vezet - helyi LEADER+ akciócsoportunk hivatalos partne-
re - képviselői 2008. január 22-től 24-ig az un. „Képzés és 
minősítés” elnevezésű közvetlen európai uniós forrásból 
támogatott projekt második szakaszát bonyolították le tele-
pülésünkön. Ennek keretén belül LEADER képzés, oktatás, 
szakmai tapasztalatcsere történt a  Közösségi Házban.

 Az előadássorozat a Helyi termék – közös érték címet 
kapta.  A képzés ideje alatt községünk civil szervezetei mel-
lett az Új Leader program Közép-Tisza-Zagyva Helyi Kö-
zösség tagjai is képviseltették magukat, s hallhattak az egyes 
helyi termékek felkutatásáról, létrehozásáról, a termékekkel 
kapcsolatos partneri együttműködésről a portugál mintán ke-
resztül.

Első nap egy átfogó bemutatót ismerhettünk meg Douro 
Historico kistérség területéről, Sabrosa városáról. A portugál 
települést maga a polgármester, José Marques mutatta be, s 
fényképek segítségével hozta „elérhetővé” az ottani kistér-
séget.

Előadást tartott még Christina Fernandes és Manuela Pires 
LEADER menedzserek. 

Vendégeink elmondták, hogy minden cselekvés alapja 
egy stratégiai fejlesztési terv, melynek elkészítését soha nem 
adják ki külső szolgáltatónak, hanem mindig bevonják az ott 
lakókat, partnerhálózatot hoznak létre és saját humán erőfor-
rásuk segítségével alakítják ki.

Érdekes, hogy az ő helyi termékük egy híres ember, a Ma-

„FORMAR PARA QUALIFICAR”, azaz „Képzés és Minősítés” 
program ismét Rákóczifalván

gyarországon is nagy felfedező utazásairól ismert Magellán. 
Kutatásaik során kiderült, hogy Sabrosa városkában született 
Magellán, akitől azonban semmilyen eredeti tárgyuk nem 
maradt meg. Ezért arra törekedtek, hogy egy virtuális utazás 
keretében a látogatókat Föld körüli utazásra vigyék. Ehhez 
egy központot hoznak létre és bemutatják a XV. századi vilá-
got. Sevillából indulhatunk, hajóra szállunk, korhű térképek 
alapján ismerhetjük meg a Föld akkori állapotát. Brazíliába, 
a Magellán szorosba, a Csendes óceán világába kalauzolják 
a látogatókat, majd a Fülöp-szigetekre jutunk, ahol Magellán 
elhunyt.  Az utazás az India óceánon is folytatódik. A köz-
pontba a legmodernebb technikai újításokat építik be, így az 
érintőképernyős felületeket, egy vitorlás hajó szimulátort, 
fény és hanghatásokkal teszik „élővé” az utazást. A központ 
létrehozásához egy eddig kihasználatlan épületet használnak 
fel. Bármennyire is elképesztőnek tűnik az ötlet, mégis mű-
ködik! Részben már megvalósult, s rendkívül nagy érdeklő-
désre tart számot világszerte.

A képzés ideje alatt megtudhattuk, hogy hagyományos 
termékeik: a bor, lekvár, méz, aszalt gyümölcs, kolbászok és 
az olíva. A megjelent érdeklődők számára egy helyi termék 
bemutatót, kóstolót is szerveztek vendégeink.

További érdekesség, hogy a helyi termékek piacra jutá-

sát elősegítendő Interneten hoztak létre egy rendelési por-
tált, amelyen keresztül speciális helyi termékkosarat állíthat 
össze az érdeklődő. A speciális, de egyszerűen kitölthető 
megrendelőlappal lehet a termékekhez hozzájutni. Minden 
pénteken történik a kiszállítás, és rendkívül kedvező áron 
árusítják a „Douro ízei” elnevezésű kosarakat.

A képzés fő tapasztalata az volt, hogy legyünk nyitottak 
minden ötletre, semmit ne vessünk el még akkor sem, ha el-
sőre megvalósíthatatlannak tűnik is. Törekedjünk a partner-
kapcsolatok kialakítására és keressünk egy olyan személyt, 
akire úgy tekinthetünk és építhetünk, mint ők Magellánra. 

A Képzés és Minősítés program tavasszal folytatódik, ad-
dig is érdemes gondolkozni a helyi termék ötleteken.

LEADER+ projektiroda
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Holland befektetők is érdeklődnek a rákóczifalvai Ti-
sza-part turisztikai célú hasznosítása iránt. Egy nemzetközi 
befektető csoport a közelmúltban kereste meg Rákóczifalva 
Nagyközség Önkormányzatát a rákóczifalvai Tisza-part tu-
risztikai célú hasznosításával kapcsolatban. Terveik alapján 
Rákóczifalva közigazgatási területén a Tisza-parton, vagy 
annak közelében uniós befektetőkkel szeretnének az önkor-
mányzattal együttműködve turisztikai centrumot létesíteni. 
A megbeszélésen az elképzelések bemutatására, egyezteté-
sére került sor, melyet várhatóan további egyeztetések kö-
vetnek majd. 

Holland érdeklődők

    Közterületen felejtett kerékpárok
Tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot, hogy a közterülete-

ken talált tárgyakat, kerékpárokat a Polgárőrség őrzi. A jogos 
tulajdonosok jelentkezését  a 06-30-6084221 telefonszámon 
várják.

A temető végén lévő fás sávot a Falugondnokság február 
1-jén pénteken tisztította meg a szeméttől. Két nap múlva a 
terület újból tele volt hulladékkal. Tisztelettel kérjük a lakos-
ságot, segítsenek abban, hogy megszűnjön a településen az 
illegális hulladékelhelyezés. 

Szemetelünk

Rákóczifalva újra megjelenik a budapesti Utazás Kiállí-
táson, mely idén február 28. és március 2. között kerül meg-
rendezésre. Az elmúlt évekhez hasonlóan a BNV területén 
a B pavilonban kap bemutatkozási lehetőséget a település, 
Jász-Nagykun-Szolnok megye, illetve a Szolnoki Kistérség 
standján. A színpadi programot ismét gazdagítják rákóczifalvi 
fellépő csoportok. Március 1-jén szombaton a Kuruc Hagyo-
mányőrző Egyesület, a Rákóczi Néptáncegyüttes és a II. 
Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub Népdalkörének műsorát is 
megtekinthetik a kiállításra ellátogatók.

Utazás Kiállítás 2008

Az új állattartási és környezetvédelmi rendelettervezettel, 
illetve koncepcióval kapcsolatban 2008. január 31-ig várta 
Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata a lakosság, vala-
mint a civilszervezetek véleményét. Köszönjük, hogy éltek a 
lehetőséggel, hisz számos megkeresés, levél érkezett a pol-
gármesteri hivatalba - főként az érintettek részéről. A témá-
val kapcsolatban az önkormányzat a közeljövőben lakossági 
fórumot is szervez, mert az észrevételeket, javaslatokat a 
rendeletalkotásnál figyelembe kívánja venni.

Vélemények az állattartásról

Tisztelt Rákóczifalvi Lakosok!
Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata a lakossági 

igények, valamint az önkormányzati fejlesztések megva-
lósítása érdekében új településrendezési terv készítését 
határozta el.  A településfejlesztési koncepció a korábban 
készült, jóváhagyott településfejlesztési koncepció mó-
dosításával és egybeszerkesztésével készül.

Tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot, 
hogy a rendezési tervvel kapcsolatos javaslataikat, 

elképzeléseiket szíveskedjenek megküldeni 
a Polgármesteri Hivatal címére 
(Rákóczifalva, Szabadság tér 2.) 

Érdeklődni a műszaki csoportnál lehet 
(Tel.: 56/889-729)

 
A beérkezett javaslatok , illetve a kialakult tervek alap-

ján a jövőben közmeghallgatást tervezünk szervezni a Te-
lepülésrendezési Terv készítésével kapcsolatosan.

Polgármesteri Hivatal

Jean Béliveau világvándor tiszteletére

2008. március 1-jén

Indulás: Rákóczifalvai Sportcsarnokból 7 órától
Nevezni lehet:  10 -25 - 50 kilométeres távra

Útvonal: Rákóczifalva - Kengyel - Rákóczifalva
Érdeklődni: Jaksa Tibor sportszervezőnél

 (Tel.: 30/4071158)
Részletes információ: www.rakoczifalva.hu/közérdekű 

közlemények 
Várunk kicsiket-nagyokat  és mindenkit, 

aki mozgással, friss levegőn 
szeretné eltölteni ezt a szombatot!

    Gyalogló teljesítménytúra
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A Polgármesteri Hivatalhoz forduló, támogatásra jogo-
sultak részére az alábbi ellátásokat állapította meg 

2008 januárjában az Egészségügyi és Szociális Bizottság 
és a jegyző. 

Tájékoztató szociális ellátásokról

Lakásfenntartási támogatás
Tájékoztatjuk a lakosságot, hogy a helyi lakásfenntar-

tási támogatást igényelni 2008. április 01-től 2008. április 
15-ig van lehetőség. Kérjük az érintetteket, hogy ez időszak 
alatt szíveskedjenek a Polgármesteri Hivatalhoz fordulni. 
(Rákóczifalva, Szabadság tér 2., tel.: 56/889-710)

Ösztöndíj
Ezúton tájékoztatjuk a tisztelt lakosságot, hogy 2007/2008. 

tanév II. félévére az ösztöndíj támogatás iránti kérelmek le-
adási határideje: 2008. február 28. A támogatással kapcsolat-
ban bővebb felvilágosítást ad: Kupeczki Krisztina szociális 
és gyámügyi ügyintéző ügyfélfogadási időben személyesen 
vagy 56/889 -715 - ös telefonszámon.

Az elmúlt évben a Polgármesteri Hivatalhoz 43 szabály-
sértési feljelentés érkezett. A feljelentett személyek száma 
52 fő volt. Hatáskör, illetékesség hiányában 10 ügyben a 
keletkezett iratokat másik, az eljárásra jogosult hatóságnak 
továbbítottuk, 14 személlyel szemben az eljárást megszün-
tettük, ebből 4 esetben szabálysértés hiánya miatt, 9 esetben 
nem volt megállapítható szabálysértés elkövetése, az elköve-
tő kiléte vagy tartózkodási helye, egy esetben pedig elévülés 
miatt. A cselekmény csekély súlyára vagy az elkövető sze-
mélyére tekintettel 7 esetben figyelmeztetés kiszabására ke-
rült sor. Pénzbírságot 15 esetben szabtunk ki, melynek mér-
téke 1.000.- Ft és 30.000.- Ft között alakult, a bírság átlagos 
nagysága 7.867.- Ft volt. A bírságok 87 %-át az eljárás alá 
vont személyek már befizették, egy esetben letiltásra, illetve 
adók módjára történő behajtásra került sor, két ügyben a be-
hajtás folyamatban van.

Az elkövetett cselekmények közül kiemelkednek a tulaj-
don elleni szabálysértések, 18 ilyen cselekmény miatt jártunk 
el 22 elkövetővel szemben. A vizsgált időszakban a tulajdon 
elleni szabálysértések közül 15 lopás és 3 rongálás fordult 
elő. Figyelmeztetést ezek miatt 3 esetben alkalmaztunk (ket-
tőt fiatalkorúval szemben), 5 elkövetőt átlagosan 10.000.- Ft 
pénzbírsággal sújtottunk. 

A második leggyakoribb ügyfajta az önkormányzati ren-
deletben meghatározott szabálysértések csoportja, 9 eljárás 
indult emiatt 10 elkövetővel szemben. E kategóriában túl-
nyomórészt a szolnoki közterület-felügyelet által zöldterüle-
ten parkolás miatt feljelentett személyekkel szemben jártunk 
el, az elkövetés jellemző helyszínei a Hetényi Géza Kórház 
melletti, illetve a tiszaligeti zöldterület. Egy figyelmeztetés 
mellett négy személlyel szemben pénzbírság kiszabására ke-
rült sor, összesen 13.000.- Ft értékben.

A 2007. évi szabálysértési ügyintézés tapasztalatai alapján 

Tájékoztató a 2007. évi szabálysértési ügyintézésről

felhívjuk a tisztelt lakosok figyelmét, hogy településünkön 
jelentősen megszaporodott a kerékpárlopások száma, így ke-
rékpárjaikat lehetőség szerint ne hagyják őrizetlenül vagy le-
záratlanul a közterületen. Felhívjuk továbbá a gépjármű-tu-
lajdonosok és használók figyelmét, hogy – településünkhöz 
hasonlóan – Szolnokon is tilos gépjárművel a zöldterületen 
parkolni, illetve közlekedni. E rendelkezés betartását az ille-
tékes szervek folyamatosan figyelemmel kísérik, ezért kér-
jük, hogy a kijelölt várakozóhelyeken vagy más, szabályos 
helyen parkoljanak.

Az elmúlt évben több szabálysértési eljárást folytattunk a 
bezárt szeméttelepen jogellenesen elhelyezett hulladék miatt 
és bírságolásra is sor került. Mivel ez a tevékenység 2007. 
január 1. napjától szabálysértést, a környezetre veszélyes 
anyag esetén bűncselekményt képez, ismételten felhívjuk 
a figyelmüket, hogy a bezárt hulladéklerakón és környékén 
ne kíséreljék meg semmilyen szemét elhelyezését, ellenkező 
esetben a felelősségre vonáshoz szükséges megfelelő eljárást 
megindítjuk, illetve kezdeményezzük.

 Dr. Varga János  jegyző
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Tájékoztató

A 2008. március 9-i. 
országos népszavazással kapcsolatosan

Bizonyára valamennyien értesültek arról, hogy Dr. 
Sólyom László Köztársasági Elnök Úr 2008. március 
9-re tűzte ki, az országos népszavazást. Ezzel kapcso-
latosan néhány fontosabb információra, illetve határ-
időre szeretnénk a rákóczifalvai lakosok figyelmét fel-
hívni: 

A névjegyzékbe történő felvételről szóló értesítőt 
postán juttatjuk el valamennyi választópolgár részére, 
2008. február 22-ig. A névjegyzéket 2008. február 20-
tól, február 27-én 16.00 óráig közszemlére bocsátjuk. 
A névjegyzékből való kihagyás, illetőleg törlés, vagy a 
névjegyzékbe való felvétel miatt 2008. február 20-tól, 
február 27-én 16.00 óráig lehet kifogást benyújtani.

A külképviseleti névjegyzékbe való felvételt szemé-
lyesen vagy meghatalmazott útján 2008. február 22-én 
16.00 óráig, ajánlott levélben pedig úgy lehet kérni, 
hogy az 2008. február 22-ig megérkezzen a választási 
irodához.

Igazolást személyesen, vagy meghatalmazott útján 
legkésőbb 2008. március 7-én 16.00 óráig, ajánlott le-
vélben pedig, úgy lehet kérni, hogy az legkésőbb 2008. 
március 4-ig megérkezzen a választási irodához. Iga-
zolást legkésőbb 2008. március 7-én 16.00 óráig lehet 
kiadni. 

A helyi választási iroda vezetője 2008. március 6-án 
16.00 óráig – a kiadott igazolás bevonásával egyide-
jűleg – kérelmére visszaveszi a névjegyzékbe azt, akit 
igazolás kiadása miatt onnan törölt.

A módosított névjegyzék 2008. március 7-én 16.00 
óráig tekinthető meg a polgármesteri hivatalban. 

A szavazatszámláló bizottságok megbízott tagjait a 
népszavazási kezdeményezést benyújtók, és a kezde-
ményezés benyújtásában részt nem vevő, de ország-
gyűlési képviselőcsoporttal rendelkező pártok legké-
sőbb 2008. február 29-én 16.00 óráig jelenthetik be a 
helyi választási iroda vezetőjénél.

A választási kampány 2008. március 7-én 24.00 órá-
ig tart. Választási kampányt folytatni 2008. március 
8-án 00.00 órától, március 9-én 19.00 óráig tilos.

A plakátot az, aki elhelyezte, vagy akinek érdekében 
elhelyezték 2008. április 8-ig köteles eltávolítani.

 Választási iroda

Testületi ülés
2008. február 14.
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Mészáros József elnökletével összeült  mintegy 27-30 
rákóczifalvi állattartó, hogy megtárgyalja az önkormányzat 
által kialakított rendelettervezetet, amely a helyi állattartást 
lenne hívatott szabályozni.

- Elsőként Földes Attila kért szót.
Úgy véli, hogy az az oka az állattartás szabályozásának 

hogy a polgármester  Rákóczifalvát várossá szeretné nyilvá-
níttatni.

Amikor kimérték a földeket, mindenki tudta, hogy állatot is 
tartani kell. Ha a föld megmarad, de az állattartás lehetősége 
megszűnik, mit csináljanak az emberek? Adjanak munkahe-
lyet és akkor mindenki befejezi. Tóth Lajos polgármester úr 
2006-ban támogatásáról biztosította az állattartókat. Most vi-
szont úgy tűnik, hogy ellenünk fordult.

- Következő felszólaló Gaál Jenő volt.
Csatlakozom a Földes Attila által elmondottakhoz. Én va-

gyok az a prominens ember aki azért költöztem ide, mert a 
polgármester úr megnyugtatott, hogy itt korlátlanul lehet lovat 
tartani.

Most tizenöt lovam van, melyik tízet vágjam le? Többüket 
10-15 évig idomítunk, bizonyos speciális célokra. Ezt is figye-
lembe kéne venni valamilyen szinten. 

Még Szolnokon ( a szabályozás után) is lehetőség maradt 
bizonyos területeken a lótartásra. A sport célra tartott állatok 
kivétessenek a szabályozás hatálya alól.

Mi lenne, ha a helyi vágóhídon naponta levágni kívánt 60-
70 sertést is belevennék a szabályozásba? Tehát nem lehet egy 
kalap alá venni mindent! 

A feljelengetésekkel kapcsolatosan kifejtette, ha az állattar-
tó békében él a szomszédjaival, akkor miért kellene kipusztí-

Az állattartás szabályozása…
/Varsány Közösségi Ház, 2008. január 16. 18.00 óra/ 

tani az állatait? 
Megfogalmazási problémák is vannak a tervezetben.
Tisztázni kellene azt is, hogy mi a szőrmés állat, a nyúl is az 

,mégis tartható a csincsilla viszont nem?
Azután, a tartott állatok szaporulata még három hónapig 

tartható. A csikót három hónapos korában nem lehet leválasz-
tatni. 

Ehhez értő szakembereknek kellene átnézni a szabályo-
zást.  

Akik nem a falusi élethez szoktak, nem is azt akarják élni, 
azok várost akarnak csinálni. Aki városi életformát szeretne az 
ne éljen falusi környezetben. Évszázadokon keresztül alakult 
ki, hogy az állattartás a falu hagyománya. 

Akarjuk a hagyományőrzést, mégis kitiltották a lovakat a 
tanösvényről. Mi viszi le a túristákat? Autóval, qvaddal men-
jenek le? Ez egy olyan hely ahova  ez illik bele, miért a lovakat 
tiltották ki.

Szolnokon a Széchenyi városrészen azért építettek ugyan-
ilyen tanösvényt, hogy a lovakkal végig tudjanak rajta menni. 
Lókikötő-helyek, etetőhelyek vannak kialakítva. Itt miért nem 
lehet ahhoz hasonló normális helyet kialakítani? A hely már 
adott.

Az engedélyhez kötött zárt trágyatároló megépítése is gon-
dot okoz.

Abonyi Mónika a Csillagszem Állatvédő Egyesület képvi-
selője kért szót.

- A demokratikusan választott önkormányzati testület van 
önökért és nem önök vannak az önkormányzatért.

Az önkormányzatnak nem öncélúan kell rendeleteket hoz-
ni, hanem az önök érdekében, az önök érdekeit kell képvisel-
niük. Lakossági fórumot kellene összehívni ennek a rendelet-
nek a megvitatására és keményen képviselni az érdekeiket. 
Ez mezőgazdasági falu, világéletében ez volt. Ne akarjanak 
várost csinálni ebből, mert meghalt a falu ezzel. A falunak ez 
a lételeme.

Mészáros József  tájékoztatta a megjelenteket arról, hogy a 
polgármester úr tájékoztatása alapján – mivel ez egy rendelet-
tervezet – még egy alkalommal össze fogják hívni az állattar-
tókat és az érintetteket e témában. Volt már egy közmeghall-
gatás de baj, hogy nagyon kevesen voltak jelen.

- Földes Attila tart attól, hogy a szabályozás életbelépése 
után a feljelentgetések folytán lehetetlenné válik az állattar-
tás.

A Csillagszem Alapítvány részéről felmerült az a kérdés, 
hogy nem az e a probléma, hogy a helyi állattartók némelyike 
rossz körülmények között tart állatot - ami alapja lehet esetleg  
a rendelettervezetnek? 

A résztvevők egyhangúlag nemmel válaszoltak a feltett 
kérdésre.

- Szelindi Sándor elmondta, hogy az állattartás az nem ki-
rakat. Látszik az, ha valaki állatot tart. Nem sok állattartó van 



9

2008. Második szám

aki élethivatásszerűen ebből él. 
Nagyon jók a szomszédjaim, nagyon jól tolerálják és nor-

málisan állnak hozzá. 
- Manzéger István 
A képviselőtestületnek még ezt meg kell szavazni. Az a 

gond, hogy a testületben is olyanok ülnek, akiknek halvány fo-
galmuk sincs erről. Az édesapám is tartott már jószágot és én 
is tartok, még soha nem volt problémánk a szomszédokkal.  

- Földes Attila közbeveti, hogy  Németországban a szuper-
market és a szálloda mellett is látni lehet a szomszédságában 
tartott vagy legelő marhákat. Feltették a kérdést: Melyik volt 
előbb a szálloda, vagy az állat?  Marad az, hogy alkalmazko-
dik a szupermarket és a szálloda a fennálló helyzethez.

Manzéger István azzal folytatja, hogy probléma a trágya 
kezelése, tárolása is. A trágya az nem egy rakás sz.r, -mint azt 
sokan gondolják - hanem a mezőgazdaság számára hasznos 
anyag. Nem mindegy, hogy hogyan kezelik azt. 

- Szurgyi Mihály 
Megoldást kell találni. 
Az önkormányzati testület nem veszi most figyelembe a 

helyi sajátosságokat.
Én ötven kecskét tartok, van akinek 120 galambja van. Ez-

zel a szabályozással ellehetetlenülünk. 
Mi választottuk meg a testületet, de a mi érdekünket senki 

nem képviseli.
Nem az a demokrácia, hogy akik most állattartásból élnek 

azok ellehetetlenüljenek.
Ha ez a rendelet életbe lép  -  és ha  a  szomszédjaim ra-

gaszkodnának a leírtakhoz - , akkor nem tarthatok állatot. 
Zagyvarékason már ilyen van.

Meg kell szervezni az érdekképviseletet. Mindenkinek az 
az érdeke, hogy ezt a rendelettervezetet vissza kell vonni.

- Kelemen Ernő
Én részt vettem azon a testületi ülésen ahol ezt a rendelet- 

tervezetet felolvasták. Ez még egy tervezet.
A polgármester úr azért nem szavaztatta meg a képviselő 

testületet, hogy előbb széles körben elterjedjen és megvitassák 
az érdekeltek. Nem panaszáradat kell ide. Jegyzőkönyvileg 
rögzítsük, hogy a tervezetben szereplő állatszám az élethiva-
tásszerűen állatot tartók számára kevés.

Olyan gazdák véleményére van  szükség, akik ténylege-
sen gazdálkodnak és ismerik a helyzetet. Olyan javaslatokkal 
kell élni a tartott állatlétszámmal kapcsolatosan, amely – ha a 
hatályos egyéb jogszabályoknak megfelel – akkor tartható is 
legyen.

Mi a különbség az„engedély nélkül” vagy a „külön a pol-
gármester engedélyével” tartott állatok esetén?

- Balázs Pál
Én olyan környéken lakom, ahol szinte minden héten fel-

jelentenek. Nekem esélyem se lesz a külön engedélyre, mert 
rendszeresen feljelentenek. Azok akik ezt teszik, most tapsolni 
fognak, mert ezen szabályok szerint szinte biztos hogy semmi-
féle jószágom se lesz. Falun élünk és nem lenne jó,  ha a szom-

Á L L AT TA R T Á S
szédok  határoznák meg, hogy legyen e jószágom vagy sem.

- Szelindi Sándor
Az önkormányzat is veszít ezzel a szabályozással, hiszen 

például többen vannak akik adót fizetnek a
 lószállító pótkocsik után. Mi van azokkal a termelőkkel, 

akik vagyon értékű jogokat, kvótákkat (pl tejkvóta)  szereztek. 
Tisztában van ezzel valaki? 

Az állam támogatja az állattartást a termelést. 
- Karkus Tibor
Résztvettem azon a bizottsági ülésen amelyik ezt e témát 

tárgyalta. Nem javasoltam a napirendre tűzést. 
Korábban sokkal több állatot tartottak a faluban. 
Jelenleg alacsony szintű az állattartás, de lesz, lehet olyan 

helyzet amikor örülne a település ha valaki állatot tartana. 
Lehet még olyan világ, hogy az élelmet itt kell, vagy kellene 
megtermelni. Meg lehet nézni ma egy falusi ember kamráját, 
nincs benne élelmiszertartalék.

Legyen szabályozás, de az olyan legyen, ami figyelembe 
veszi az állattartók érdekeit. 

Célszerű lenne ha a jelenlévők valamilyen érdekképviselet-
ként lépnének fel és javaslattal élnének hogy a tervezetet von-
ják vissza és később egy kidolgozott szabályozásként lépjen 
életbe. A tervezetet paragrafusonként kellene megtárgyalni, és 
úgy véleményezni. 

Úgy látszik, hogy olyan sok érdeket sért a rendelettervezet, 
hogy így nem léptethető életbe.

- Kovács Béla
Senki sem tudja a trágyatárolót megépíteni, és annak feltét-

eleit biztosítani. 
- Ifj. Simon György
Miért kell az EU-s szabályzat 2014-es határidejéhez képest 

1 éves határidőt szabni?
- Aszódi Lajos
Ne szabályozzák a darabszámot, inkább a tartási körül-

ményeket ellenőrizzék.
- Mészáros József
Zárszóként elmondta, hogy szükséges lehet egy az állat-

tartók érdekeit képviselő civilszervezet, amely ellenőrizheti a 
tartási körülményeket.

A tanácskozás jegyzőkönyvét mindenkinek eljuttatjuk és 
véleményetek alapján egy általunk aláírt példányát átadjuk a 
polgármesteri hivatal részére.

A tanácskozáson elhangzottakat lejegyezte: Karkus Tibor

A Polgármesteri Hivatal által későbbi időpontban kezde-
ményezendő FÓRUMON még alakulhatnak, közeledhetnek  
egymáshoz az álláspontok.

Úgy látjuk, hogy ebben a témában még nagyon sok kon-
zultáció szükséges ahhoz, hogy az állattartók se lehetetlenül-
jenek el, és az állattartók szomszédjai is normális körülmé-
nyek között élhessék mindennapjaikat, hisz ez a legkevesebb 
amit a faluközösségnek biztosítania kell.             /Szerkesztő/
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A Virágoskert Óvoda és Bölcsőde tevékenységei a min-
dennapokban

Az óvodai nevelésben az úgynevezett projektrendszert al-
kalmazzuk. A projekt társas tapasztalatszerzéssel, önmegis-
meréssel, a gyermek saját elképzelésének kibontakozásával 
valósul meg.

Minden csoportban azonosak a témák, azonban a terve-
zésben eltérések vannak. A kitűzött cél csak olyan lehet, amit 
korcsoportjuknak megfelelően a gyermekek saját maguk 
tudnak megvalósítani az őket segítő óvodapedagógusokkal.

  Az elmúlt hónapok egyik témája volt a „madár projekt”. 
Nagy hangsúlyt kapott a téli hónapokban a madarak etetése. 

Virágoskert Óvoda és Bölcsőde
A gyermekek a gyakorlatban sajátították el ennek a módját.

A csoportokban különféle, a gyermek által megválasztott 
technikával készültek madarakat ábrázoló kézimunkák.

  „Egészség-betegség” témában a családokat is bevontuk 
a gyűjtő munkába a cél eléréséhez, és segítségünkre volt 
Kuruczné Móczó Ildikó védőnő.

  A legkedvesebb azonban a „maci” témakör volt. A „Mi 
falunk”-hoz tartozás, hiszen Rákóczifalván nincs olyan óvo-
dás korú gyermek, aki nem nézte volna csillogó szemekkel a 
településünkön kiállított  macigyűjtemény  csodás mackóit.

Részesei lehettek óvodásaink is egy macikiállítás létreho-
zásának.

                 Törökné Turóczi Erzsébet



11

2008. Második szám

A VIRÁGOSKERT ÓVODA ÉS BÖLCSŐDE 
FELVÉTELI RENDJE

Tájékoztatom a Kedves Szülőket, a 2008/2009-es nevelé-
si évben a nagyobb létszámú gyermekek egy időszakon 

belüli óvodai felvétele az alábbiak szerint történik:
2008. április 01.    8.00-16.00 óráig
2008. április 02.    8.00-16.00 óráig 

Felvételre jelentkezhetnek azok a gyermekek,
akik 2008. október 01.-ig

betöltik harmadik életévüket.
A szülő köteles gyermekét beíratni az óvodába abban 
az évben, amelyben az ötödik életévét betölti, mivel a 
nevelési év első napjától legalább napi 4 órát köteles 

óvodai nevelésben részt venni.

A jelentkezéskor az alábbi dokumentumok bemutatá-
sa szükséges:

- a gyermek születési anyakönyvi kivonata
- a gyermek nevére kiállított hatósági bizonyítvány 

(személyi lap) vagy lakcímkártya
- a szülő (gondviselő) személyazonosító igazolványa, 

lakcímkártyája
2007. 08. 01. napjától a Virágoskert Óvoda és 

Bölcsőde
 integrált intézményként üzemel. 

Az összevonást követően a gyermekek bölcsődébe 
történő felvételére Rákóczifalva, Rákóczi Ferenc út 60. 
szám alatt Horváth Ildikó intézményvezetőnél kerülhet 

sor.
Szeretettel várjuk a Kedves Szülőket, leendő óvodásokat 

és bölcsődéseket!
 Horváth Ildikó intézményvezető   

Családi napközi és gyermekfelügyelet létrehozására tett 
kezdeményezést Horváth Ildikó a Virágoskert Óvoda és 
Bölcsőde vezetője. 

A szolgáltatás beindításának várható időpontja 2008. 
szeptember 01.

A hiányzó bölcsődei és óvodai férőhelyek pótlására szol-
gálhat a családi napközi. A gyermekekkel az ellátást nyúj-
tó szakképzett gondozó saját háztartásában foglalkozik, a 
gyermekek fogadására kialakított lakrészben. A szakható-
ságok által is engedélyezett családi napközi hasonlít egy 
gyermekközpontú sokgyermekes családhoz, ahol a gyer-
mekek biztonságos, otthonos környezetben élnek. A gon-
dozó a gyermeknek egyéni szükségleteit figyelembe vevő 
napirendet alakít ki.

Kisgyermekes családok segítése érdekében jön létre az-
zal a céllal, hogy működtessen olyan gyermekcentrumot, 
ahol a Rákóczifalván és környékén élő kisgyermekes csalá-
dok többféle gyermekgondozást-, nevelést segítő szolgálta-
tást tudjanak igénybe venni.

Ezek a szolgáltatások lehetőséget teremtenek a család és 
a munkahely elvárásának összeegyeztetésére és munkahely 
megtartási esélyeinek növeléséhez.

A szolgáltatás segítséget nyújt gyermekneveléssel-, gon-
dozással kapcsolatos problémák megoldásában, a szülői 
szerep megerősítésében.

A szolgáltatás alkalmazkodik a többműszakos mun-
karendhez, részmunkaidőhöz, otthoni munkavállaláshoz, 
idénymunkához.

Tervezett nyitvatartási idő munkanapokon: 6-18 óráig. 
18 óra után külön díjazás illeti meg a szolgáltatót.

Ettől eltérő időpontokban gyermekfelügyelet működhet, 
aminek külön díjai lesznek.

Az év bármely szakában folyamatosan fogad gyerme-
keket.

Egész napos ellátás esetén gondoskodnak a gyermek ét-
keztetéséről.

A szolgáltatás 20 hetes kortól 14 éves korig vehető 
igénybe.

Olyan családok számára is nyújt szolgáltatást, akik spe-
ciális élethelyzetük vagy gyermekük speciális nevelési igé-
nye, egészségügyi problémája miatt nem vehetik igénybe 
a bölcsődei, óvodai ellátást, illetve akik munkaidejük alatt 
szívesebben tudják kis létszámú környezetben gyermekü-
ket.

Bölcsődei, óvodai ellátásban nem részesülő gyermek, il-
letve iskolai oktatásban részesülő gyermek az iskola nyitva 
tartási idején kívül, valamint az iskolai napközit vagy ta-
nulószobai ellátást igénybe nem vevő gyermek részesülhet 
egész napos, illetve folyamatos ellátásban. 

A szolgáltatás törvényi besorolása: „családias jellegű 

gyermekjóléti alapellátási és gyermekvédelmi szakellátási 
szolgáltatás”.

A családi napköziben alkalmi gyermekfelügyeletre is lesz 
lehetőség.

A folyamatos ellátást igénylők esetében a szülő és a szol-
gáltató között írásbeli megállapodás jön létre.

A családi napközi nem azonos a 2008. január 01.-től be-
indított Játszócsoporttal. A játszócsoport az óvodában került 
kialakításra, ahol a gyermek a szülővel együtt is részt vehet  
a tevékenységben, és a játszócsoport a családi napközivel el-
lentétben csak heti két alkalommal délután vehető igénybe.

A családi napközivel, illetve a már működő játszócso-
porttal kapcsolatos kérdéseikre választ kaphatnak a Virágos-
kert Óvodában személyesen és a következő telefonszámon: 
56/584-026 

Törökné Turóczi Erzsébet

Családi  napközi

I N T É Z M É N Y E I N K
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Az új év első hónapja, január sem volt izgalomtól mentes 
a nyolcadikos diákok és szüleik számára. 26-án, szombaton 
minden gimnáziumban illetve szakközépiskolában tanulni 
szándékozó nebuló központi írásbeli vizsgán adott számot 
tudásáról, felkészüléséről.   Ez a megmérettetés a pedagógus-
társadalom számára is próbatétel, diákjainkkal együtt érezve 
fohászkodtunk a mind jobb eredményekért, pontszámokért, 
amelyek az ő egyéni életüket is meghatározhatja. 

Másodsorban: az is lényeges számunkra, hogy a csemeté-
ink által nyújtott teljesítmény alapján az iskolák rangsorában 
hol helyezkedik el a mi hőn szeretett intézményünk.

Az idei anyanyelvi feladatsor megoldandó kérdései fel-
háborodást keltettek jó néhányunkban- beleértve diákokat 
és pedagógusokat egyaránt. Rendkívül sok és összetett fel-
adattal kellett megbirkózniuk a felvételizőknek 45 perc alatt. 
Utolsó feladatként fogalmazást kellett írni, amely önmagá-
ban is időigényes munka, főként, ha nehezen mozdul a té-
mára a fantázia.

 Az eredményeket figyelve mondhatom, nem akadt ma-
ximális pontértékű dolgozat (50 pontos) Szolnok város is-
koláiban.

Ily módon a 40-40 pont kiválónak mondható teljesítményt 
tükröz.

Iskolánk diákjai közül a legtöbb pontszámot az alábbiak-
ban felsorolt tanulók gyűjtötték:

Pintér Orsolya    83pont
Hajdú Fanni        71pont
Horváth Cintia    71pont 
Kocsis Nelli          78pont
Kovács Máté        79pont
Mészáros Balázs  70pont
Terenyei Nóra      69pont

A többi gyermek átlag pontszáma: 53 pont
Anyanyelvi feladatsor iskolai átlageredménye: 32 pont
Matematikai feladatsor átlageredménye: 21 pont
A fenti számok tavaly elkeseredettséget okoztak volna 

többünk számára, de az idei vizsgaeredményeket ismerve 
kb. az átlagosnak felel meg.

Hozzáteszem: több olyan diákunk is próbára tette tudását, 
akiknek a továbbtanulásához nem szükségeltetett az írásbe-
li vizsga vagy, aki szerényebb tanulmányi eredménnyel bír, 
mégis kipróbálta, mire képes.

Az anyanyelvi feladatsor fogalmazási feladatának indító-
képét mutatom be, amelyről összefüggő fogalmazást írtak a 
felvételizők.

 Erről a rajzról mindenkinek más-más érzése, gondolata 
támadhat.

Kérem Önöket, hasonlítsák össze a sajátjukat Pintér 
Orsiéval és Bozsó Mátééval, 8. osztályos diákjaiméval!

 Jó szórakozást kívánok tisztelettel: Nagyné Németh Mar-
git

A Találmány
 Dr. Badár egy szép nyári napon éppen kedvenc foci klub-

csapatának meccsére készült, minden más programot elha-
lasztott.

Csak egy cél lebegett a szeme előtt:Megnézni a meccset!
Elérkezett az idő, Dr. Badár leült a TV elé, bekapcsolta a 

készüléket és átkapcsolt a sport csatornára . Már körülbelül 
tíz perce nézhette a mérkőzést nagy örömmel, mikor felesé-
ge berontott a szobába. Átkapcsolta a TV-t egy romantikus 
műsorra, és elkergette Dr. Badárt. A feltaláló megszeppenve 
bambult a szobában, nem tudta felfogni az egészet.

- Pont a legizgalmasabb résznél!!- dühöngött magában, és 
azt gondolta, túl kellene járni az asszony eszén.

Badár úti célja most a laboratórium volt . Ebben a szobá-
ban szokta tölteni szabadidejét, és mindig kitalál valamilyen 
zseniális dolgot,mint például a diktafonhajítót. 

Most azon járt az esze, hogyan tudna túljárni az asszonya 
eszén, míg végül kipattant fejéből egy újabb fantasztikus öt-
let.

Napokat és heteket töltött a laboratóriumban, és óriási 
csörrenések és más furcsa hangok kíséretében megjelent a 
TV-szobában. Kezében egy kapcsolót szorongatott egy ha-
talmas vörös gombbal. Odament a TV-készülékhez, leült a 
kényelmes fotelbe, és bekapcsolta csodálatos, színes szer-

A 8. osztályos diákjaink továbbtanulási terveiről
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kentyűjét. Az asszony rohant a TV-felé azzal a szándékkal, 
hogy megnézi kedvenc romantikus sorozatának legújabb 
epizódját.

Az idő alatt, míg odaért, Dr. Badár a fotelben ülve meg-
nyomta a hatalmas vörös gombot, így egy megdöbbentő do-
log történt. A találékony focirajongó összeolvadt a TV-vel, 
sőt mi több, még a fotellal is!

 A feleség megszeppenve nézte végig a furcsa átalakulást, 
és magában dühösen azt gondolta magában:

- Egy ideig nem nézek TV-t, az biztos!
Badár pedig végigülhette az összes focimeccset közbe-

szólás, elkergetés nélkül. Így vált még boldogabbá a csöppet 
sem badar Dr. Badár! 

Bozsó Máté
8.a osztály

Önrombolás mesterfokon
   Mindenkit lenyűgöz a XXI. század technikai vívmá-

nyainak csodája, de ennek legyen határa! Valakinél már át-
szakadtak a gátak, ők már csak a televízióért élnek. És egyre 
többen vannak!

   Igaz, hogy kis mértékben mindennek van értelme, így 
a TV-nek is. Ott van például a híradó. Esetleg egy jó filmet 
megnézni néha... Nem a szappanoperákra gondolok, azok-
nak nincsen semmilyen értéke a szellemi fejlődésben. Még-
is nagy népszerűségnek örvendenek, ami valahol jellemzi a 
mai társadalmat. Persze nem feltétlenül pozitívan... Példának 
okáért: hány olyan család van, ahol az apuka beül a karosszé-
kébe és a focit nézi? Még ha már látta is (azzal nincsen gond, 
ha néhanapján leül szurkolni, na de az ismétlés?).

 Az anyuka pedig másik készülék előtt ül, érdeklődéssel 
várván kedvenc sorozata sok századik epizódjának az újabb 
lejátszását. 

Mit lát az ilyen körülmények között felnövő gyerek? 
Lehetne rajta gondolkodni, én most nem vetem papírra 

személyes véleményem, azzal talán néhány érzékenyebb 
ember lelkületébe gázolnék, az pedig nem áll szándékom-
ban. Ez a téma pedig alkalmas lenne rá....

 Szerencsére az intelligensebb rétegnek nevezett emberek 
már próbálják csökkenteni a “kanapé krumplik” (szó szerinti 
angol fordítása az állandóan TV-t néző embereknek) számát. 
Harcuk azonban nehéz, ugyanis a rivális televíziós csatornák 
egyre magasabb színvonalú és nagyobb választékú, minden-
ki érdeklődési körét felölelő filmeket tűznek műsorra (itt 
nem a délutáni szappanoperákra gondoltam...). Ráadásul a 
TV-mánia ellen küzdőknek nem feltétlenül magas a népsze-
rűségi indexe... 

Azért én nekik szurkolok! 
                                                      Pintér Orsolya

8.a osztály 

Cseh Kitti 8./a
Az álmom

Álmomban hercegnő voltam
És bármit megkaphattam.
Bármit megkaphattam, amire néztem, gondoltam,
De, ami a legjobban kellett, nem birtokolhattam.

Ez az egy dolog felér 100-zal
 A sok kicsivel és minden mással
Egy fiú szerelme, amiért esedezek én,
De tudom, sosem lehet az enyém.

Bármit teszek én, úgyis nemet mond,
Mert nem szeret engem ez a nagy gond.
Ez már valóság és nem csak álom
És ezt én nagyon-nagyon bánom!
 

                    
Cseh Kitti 8./a
A szívem darabokba
                    
A szívem darabokba, ha meghallom a neved,
A szeme könnyben áll, ha meglátlak téged. 
Így telnek a napjaim szerda reggel óta,
Mert a hazugság fáj, de a szerelem jobban.
Összetört szívemet nem gyógyítja semmi,
A gyógyírt te tudod, de nem mondod ki.

A telefonszámodat még mindig tudom helyből,
Mert ami velünk történt, nem törlöm ki fejemből.
Szeretlek még mindig édes, dobostorta
Szerintem felejtsünk és kezdjük újra.
Adjunk a másiknak egy új esélyt 
És felejtsünk mindent, ami eddig történt.
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Nincs fejlődés anélkül, hogy 
ne látnánk reálisan a jelent!

Tovább épülni, tovább 
fejlődni szeretnénk mi is intézményi szinten, így hát a 
2007/2008-as tanév első félévének munkáját elemeztük feb-
ruár elején nevelő testületi körben. 

Tengernyi fontos kérdést helyeztünk nagyító alá ezen a 
délutánon is. Ezekből szeretnék szemezgetni és közreadni 
egy csokorra valót, amelyről azt gondolom, hogy az olvasók 
érdeklődésére tarthat számot. 

Tanuló ifjúságunk létszáma: 330 fő
Ebből alsó tagozatos: 151 fő
Felső tagozatos: 179 fő
Külön, tagozatonként kívánom felvillantani oktató mun-

kánk eredményét, a tanulmányi mutatókat.

Alsó tagozat
Az alsó tagozat valamennyi évfolyamán szöveges érté-

kelést végzünk, amely nem olyan egyértelmű a szülők és 
tanulók számára, mint az érdemjegy.

Sok többletmunkát jelent a pedagógus számára, amely a 
visszajelzések alapján nem térül meg.

Tagozati szinten a 151 alsós nebuló 18%-a kapott kivá-
lóan megfelelt minősítést vagyis kitűnő bizonyítványt. 52% 
jól teljesített. Így alsós gyermekeink 70%-a egyenletesen, jó 
színvonalon adott számot a tudásáról.

A 30% megfelelt és/vagy felzárkóztatásra szorul.
A 3. és 4. évfolyam 6 tanulója legalább egy tantárgyból 

nem teljesítette a minimum követelményeket.
Közülük 3 tanulót javasoltak az őket tanítók a Tanulási 

Képességet Vizsgáló Szakértői Bizottsághoz felterjeszteni 
vizsgálatra.

Érdemes lenne elemeznünk, hogy a gyengén teljesítők 
(30%) és a gyermekvédelmi kedvezményben részesülő ta-
nulók között mekkora az átfedés!

Feltételezésem, hogy e tanulók szociokulturális háttere 
elmarad a települési átlagtól is. Elgondolkodtató, hol talál-
hatnánk kitörési pontot.

Felső tagozat
E félévben a kitűnők a felsős tanulók 4%-át teszik ki.
A jelesek száma is csak 9 (5%). Így a kimagasló teljesít-

ményt nyújtók aránya messze elmarad a gyengéktől (13%) 
és a bukottakból (10%). 

Ez az arányeltolódás kedvezőtlen számunkra.
Az idei tanévben a 8. osztályosok tanulmányi munkája 

szigorúbb megítélés alá esett, több diákot voltunk kénytele-
nek elégtelen osztályzattal értékelni.

A tagozat tanulmányi átlageredménye 3,78 az egyes osz-
tályok átlagai között nem nagy az eltérés, viszonylag egysé-

Nagyító alatt,
avagy nevelő-oktató munkánk értékelése

ges kép mutatkozik.
A hátránykompenzáció és a tehetséggondozás 

mindannyiónkra jelentős feladatot ró. A tanulók motivá-
latlanságának leküzdése nem könnyű feladatunk, amikor a 
média és a számítógép használatának romboló hatásával kell 
hadakoznunk.

A viszonylag jó átlagok elérése mögé még oda kell helyez-
nünk azt a hozzáadott pedagógiai értéket, amely számokban 
nem mérhető, mértékegységben nem fejezhető ki.

A hiányzások alakulása
Az iskolai hiányzási átlag: 3,78
Az 1-4. évfolyamosok betegség miatt hiányoznak legin-

kább, míg a felsőben a 8. osztályosok középiskolai látogatás-
ra fordított mulasztásai növelik az igazolt hiányzást.

Szerencsére nem jellemző az igazolatlan mulasztás. A 
szülők időben történő értesítése a pedagógusok jóvoltából 
zökkenőmentes, folyamatos.

Köszönjük a kedves szülőknek, hogy partnerként együtt-
működnek e területen is a pedagógusokkal.

A tárgyi-személyi feltételekről
Tárgyi feltételeink tovább gyarapodnak egy új tanterem 

berendezésével, amire pályázati forrásból tudtuk megterem-
teni az anyagi eszközöket.

A Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Közoktatási Közalapít-
ványtól nyertünk 401.250Ft-ot. Néptáncosaink 24 rend so-
mogyi viseletet vehettek birtokba a Rákóczi Néptáncegyüttes 
és a Nemzeti Civil Alap Program pénzéből.

Laptop vásárlásával gazdagítottuk tárgyi eszköztárunkat, 
melyet részben a Rákóczi Diákjai Alapítvány vagyonából és 
pályázaton elnyert összegből fizettünk ki.

Örömmel számolhatunk be arról is, hogy 1 fő gyógype-
dagógus segíti gyermekeink felzárkóztatását. A segítséget 
igénybe vevők szívesen járnak a foglalkozásokra, aktívan 
dolgoznak együtt Köves Éva kolléganőnkkel.

Pszichológiai jellegű nevelési tanácsadást végez kistérsé-
gi feladatellátás keretében Szilvás Anett pszichológus ked-
den 1300 és 1600 óra között. Szívesen áll rendelkezésre a 
szülők és a gyermekek számára.

Versenyeredményekről
Az idei tanévben-túlzás nélkül állíthatom, havonta több 

háziversenyt szerveztünk diákjaink számára. Ezek eredmé-
nyéről igyekeztünk folyamatosan számot adni e lap hasáb-
jain is.

Az alábbiakban csak a megyei versenyek kiemelkedő 
eredményeit foglalom össze.

1. énekverseny – Arany Summa Cum Laude díj
felkészítő nevelő: Sándorné Pusztai Erika

2008. Második szám
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2. Szegő Gábor matematikaverseny
II. helyezés – Pintér Gabriella 7.a
felkészítő nevelő: Turiné Szabó Mária
3. Tiszaföldvár szavalóverseny
különdíj: Török Nóra 5.a
felkészítő nevelő: Sándorné Pusztai Erika
4. Szép Magyar Beszéd megyei verseny 
V. helyezés 
Bakos Dóra 6.b
felkészítő nevelő: Tímárné Fischer Magdolna
Gratulálunk a megmérettetést vállaló diákoknak és a fel-

készítő tanáraiknak.

A gyermekvédelmi feladatok ellátása az I. félév során
A tanév elején az osztályfőnökökkel közösen felmértük a 

veszélyeztetett és hátrányos helyzetű tanulók létszámát. 
A veszélyeztetett gyermekek száma 28 fő.
A gyermekvédelmi kedvezményben részesülő tanulóifjú-

ságunk közel egyharmadát jelentik.
Megbeszéltük diákjaink életében történő legjelentősebb 

változásokat, amelyre figyelnünk kell. A gyermekvédelmi 
kedvezményben részesülőket számba vettük, egyeztettük az 
önkormányzat szociális ügyekkel foglalkozó előadójával és 
a kistérség gyermekjóléti feladatait ellátó családgondozói-
val. A pedagógus kollégákkal karöltve igyekeztünk a nevelé-
si tanácsadásban szerepet vállaló Szilvás Anett pszichológus 
rendelését koordinálni.

Feladatkör átszervezés miatt 2007. november 20-től Fábi-
án Erika látja el a gyermekvédelemben felelős feladatkörét 
heti 7 órában. Az ő közreműködésével valósulhatott meg az 
a budapesti kirándulás, amely 42 iskolai tanulónknak gazda-
gította a karácsonyi élményét. Rákóczifalva Önkormányza-
ta biztosította a kirándulás autóbusz költségét. E helyről is 
tisztelettel köszönjük ezt az anyagi és erkölcsi támogatást a 
polgármester úrnak és az Önkormányzatnak.

A gyermekek napközbeni ellátását szolgálja az iskola-
otthonos foglalkoztatási forma és a klubnapközi. Kedvező 
megoldásnak bizonyul, hogy a napközi otthon vezetője és a 
gyermekvédelmi felelős személye azonos, hiszen ily módon 
a gyermekvédelem céljai jobban megvalósulhatnak. 

A Gyermekjóléti Szolgálattal illetve a családgondozók-
kal, védőnőkkel továbbra is jó és szoros együttműködésben 
dolgozunk, fontos mindannyiunk számára, hogy ne hallgas-
suk el az információkat.

A gyermekvédelem szerves részét képezi minden peda-
gógus és intézményi dolgozó. A közös odafigyelés, együtt-
működés nélkül nem lehetne eredményes e területen sem a 
tevékenységünk. Egy fecske nem csinál nyarat! Puha, meleg 
fészket együtt építhetünk. KÉPESEK vagyunk rá!

Nagyné Németh Margit
intézményegység-vezető helyettes

2008. január 22-én részt vettünk a Homoki Általános 
Iskola szavalóversenyén, melyet a kultúra napja alkalmá-
ból rendeztek.

Négy kategóriában – 1-2., 3-4., 5-6., 7-8. osztály – kö-
zel száz diák mérte össze tudását, hogy ezáltal tiszteleg-
jen Kölcsey Ferenc emléke előtt.

Színvonalas városi rendezvénynek lehettünk résztve-
vői. Házigazdáink frissítőkkel, ennivalóval kedveskedtek 
a környező településekről érkezett, izgatott versenyzők-
nek, kísérőknek..

A zsűri – hosszú, nehéz percek után – kihirdette az 
eredményt, melyet a sportcsarnokban hallgattunk meg. 
Az első helyezettek itt ismételten előadták szavalatukat. 
Csodálatosan előadott, gyönyörű költeményeket hallhat-
tunk.

Eredményeink:
Török Nóra 5.a osztályos tanulónk különdíjat,
(Felkészítő: Sándorné Pusztai Erika)

Őze Lili 3.a osztályos 
és Merena Csilla 7. a osztályos tanuló emléklapot ka-

pott
szerepléséért.
(Felkészítők: Hőnyi László és Nagy Ildikó)

   Hőnyi László

2008. Második szám

A II.Rákóczi Ferenc Általános Iskola és AMI 
tisztelettel hívja és várja Önöket 

az alábbi rendezvényeire:

2008. március 5. és 6.
 nyílt tanítási órák alsó és felső tagozaton 

2008. március 14. 
 iskolai megemlékezés,  9.15 óra Ki mit tud?

2008. április 7 – 11 –ig
 iskolakóstolgató program

2008. április 8.  17.00 óra  
zenés tornabemutató, játékos vetélkedő

Barhács Gizella alsós mk.vezető

Szavalóverseny

Kedves Szülők! Kedves Olvasók!



16

INTÉZMÉNYEINK

2008. Második szám

Hagyomány művészeti iskolánkban, hogy néptáncos ta-
nulóink nyílt órák keretében mutatják be tanáraiknak, szüle-
iknek az első félévben megtanult anyagot. Ebben a tanévben 
2008. január 23-29 között zajlottak a félévi vizsgák.

11 csoportunk 221 tanulója adott számot gyakorlati és el-
méleti tudásáról.

Az érdeklődés felülmúlta várakozásunkat. Óráinkat 250 
érdeklődő látogatta meg.

Többször bizonyult az amúgy sem nagy szaktanterem ki-
csinek. Elképzelhetőnek tarjuk, hogy a jövőben a félévi vizs-
gákat más, tágasabb helyszínen rendezzük meg.

Köszönjük mindenkinek, aki megtisztelt bennünket jelen-
létével.

 Hőnyiné Nagy Erzsébet
 Művészeti munkaközösség   vezetője

Félévi néptánc vizsga 
1./ Az író vezetékneve egyezik Jókai eredeti keresztnevé-

vel, életét lánya írta meg.
      Kik ők?
2./  Az érett reneszánsz talán legnagyobb mestere, akiről 

színt is neveztek el, 99 évet élt.
      Ki ő?
3./ Német zeneszerző, utolsó szimfóniájának Schiller ver-

sére írt 4. tétele az EU himnusza lett, balkezes volt.
     Ki ő?
4./ Hol találjuk meg Kőrösi Csoma Sándor  sírját?
5./  József Attila egy versének utolsó négy sorát idézzük. 

A vers címe elárulja, hogy pontosan kinek szól a vers. 
Ki a költemény „címzettje”? 

      „Foglalj helyet. Kezdd el  a mesét szépen.
      Mi hallgatunk és lesz, aki csak éppen
      Néz téged, mert örül, hogy lát ma itt
      fehérek közt egy európait.”

A kérdésekre adott válaszokat legkésőbb 2008. március 
15-éig kérjük eljuttatni a könyvtárba, személyesen, postai 
úton vagy elektronikus levélben. 

Sorsolás: 2008. április 11-én lesz. 
A 2. forduló kérdéseit a márciusi lapban keresse!

 Könyvtár, Rákóczifalva, Rákóczi út 21.
Elektronikus cím: K7609@koznet.hu

 

KÖ N Y V T Á R

FELHÍVÁS!
A II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas klub 

és az ÁMK könyvtára a Költészet napja alkalmából

szavalóversenyt hirdet
1. általános iskola felső tagozat

2. középiskola
3. felnőtt kategóriában.

A versenyre nevezni lehet a könyvtárban
 ( Rákóczi út 21.), a 441-025-ös telefonszámon 

vagy K7609@koznet.hu e-mail címen.
Kérjük, hogy a nevezéskor adják meg nevüket,

 életkorukat, elérhetőségüket.
Nevezni 2008. április 9-éig, 

egy szabadon választott költeménnyel lehet.
A verseny ideje: 

2008. április 11., Varsány Közösségi Ház.

Minden szavalni vágyót, 
diákot, felnőttet szeretettel várunk!
„A vers az, amit mondani kell…”

(Kányádi Sándor)

Rejtvény,  rejtvény,  rejtvény,
5 kviz kérdés 
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2008. Második szám

Mária Terézia 1794-ben elrendelte, hogy készítsenek 
pontos térképet a Habsburg Birodalom területén. A cél az 
volt, hogy a katonai csapatmozgásokat jobban meg tudják 
szervezni. Először a birodalom külső, veszélyeztetettebb 
részén kezdték a feltérképezést, majd 1766 és 85 között 
Magyarországon is. Mindenhol készült egy részletesebb 
térkép, amiből összeállítottak egy összesített katonai térké-
pet. Szűkebb környezetünkről térképen azt látjuk , hogy a 
mai Rákóczifalva területén ez majorság volt, a neve Poloska 
m(ajor) h(át). Gondosan megrajzolt homokdűnéket, hatal-
mas zöld legelőket, és szintén nagy kiterjedésű kiöntéséket 
láthatunk a térképen és egy kevés szántóföldet. A majorságot 
jobban szemügyre véve azt látjuk, hogy négy négyzet alakú 
épületet ábrázol, egymástól meglehetősen távol. Egy út kör-
beindul a Bivaly-tó partján, és egy négyzet alakú épületig 
tart.  Erről a térképről következtethetünk legjobban a közép-
kori Varsány körülbelüli határaira is.1591-ben ezt írják: „Ti-
sza Varsán határa először a Derzsi nevű pusztától Kengyel 
nevű falu irányában a Sziget nevű rét feléig, onnét a Geta ha-
lom nevű erdő között a Lam Gyada nevű helyiség és onnét a 
Nagy Pol nevű faluig tart.”Ez a leírás valószínűleg az északi 
határ leírása. Ezen a térképen Varsány keleti határa a meg-

Az első katonai felmérés

művelt földek alapján valószínűleg a Martfű Kengyel vonal, 
de ettől három kilométerre keletre még olyan elnevezéssel 
találkozunk, mint Varsány kettős (halom). A Bivaly tó keleti 
részén egy hétfelé ágazó utat találunk egy pontból indulva, 
ami egy pusztán elég szokatlan dolog. Ezekből kettő dél felé 
indul és a Törvény halom mellett vezet el két oldalról, ami 
Rákócziújfaluban van és még mindig így hívják. Igazolja, 
hogy Varsány lakosságának egy töredéke folyamatosan itt 
élt. 1744-ben hagyták el az utolsó lakói, ugyanis ekkor adták 
el a falu harangját és az úrasztali poharat a vezsenyi eklézsi-
ának. Arra, hogy Varsány házai kísértetfaluként még milyen 
soká álltak, bizonyíték egy Fényes Elektől származó idézet 
1854-ből: „Varsány (Felső) hajdan nevezetes mezőváros 
volt, s régi épületek és egy templomnak maradványai mai 
is látszanak.” 1723-tól Varsány Felső Paluska család birtoka 
volt és közülük mint Krisztiánt kíméletlen és erőszakos em-
bert említik. A család 1781-ben kihalt és a birtok visszaszállt 
a királyra. 

Vajon ez az alig tíz házból álló majorság elhal vagy lehe-
tőséget kapott a fejlődésre? Lehet, hogy erre is választ ka-
punk a következő térképről.

Menyhárt János
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Mondi Viktor
Nagy örömünkre újabb szerkesztőségi tagnak gratulál-

hatunk a díjazottak között, bár Mondi Viktor a minden-
napi munkája elismeréseként kapta azt, méghozzá a kol-
légái szavazata alapján. Mivel vele nem egészen egy éve 
készítettünk riportot a Sajtó Napon kiállított képei kapc-
sán, így arra kértük, hogy röviden foglalja össze „ars po-
etikáját”. Elöljáróban arra kértük, ismertesse az Elismerő 
Oklevél szövegét: „Mondi Viktor részére a Magyar Kultúra 
Napja alkalmából a közművelődés napi feladatainak ma-
gas színvonalú műveléséért, a település könnyűzenei életét 
felpezsdítő szervező munkájáért.”

„Hiszek a lélekben, hiszek a testben, 
hiszek abban az igéző szempárban, hi-
szek a szerelemben, a pornóban, hiszek 
a szőlő éltető nektárjában, a maláta hűs 
nedűjében és a kisüstiben. Hiszem, hogy 
van igazság és van célja életünknek. Hi-
szek a reggeli friss kávé illatában és a 
nap első cigijében, hiszek a jó dolgok er-
kölcstelenségében, a zsíros ételekben és 
az egészséges táplálkozásban. Hiszek a 
tudomány törvényszerűségeiben és a csil-
lagokban. Hiszek az otthon melegében, a 
kocsmák simogató füstjében, a család ösz-
szetartásában és a barátság erejében, és 
abban, hogy John Wayne forog a sírjában 
a „Túl a barátságon” óta. Hiszem, hogy a 
kétszínűség nem egyenlő a sokoldalúság-
gal, hiszem, ha valakit nem értenek meg, 
még nem művész. Hiszek a könyvekben 
és a filmekben, a zene felszabadító erejé-
ben, hiszem, hogy Danielle Steel regényei 
sznoboknak való nyavalygások, hogy dr. 
House-t egyszer valaki irgalmatlanul po-
fán vágja és a Lost is véget ér egyszer.

Hiszek a hosszú, lassú, mély, lágy csó-
kokban, amik akár három napig is eltarta-
nak, hiszek az emberekben, mert jók és a 
disznókban, mert finomak, és hiszem azt, 
hogy nem annak van igaza, aki a leghan-
gosabb.

Hiszek a világvégében, az evolúcióban 
és istenben.”

Mondi
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Oláh Béla, nyugdíjas agrármérnök, akinek gyűjteményéből 
kiállítás nyílt a Maci múzeumban, mesélt szenvedélyéről : 

O.B.:- 30-31 évvel ezelőtt került hozzám nagyapám érem-
gyűjteménye, ami egy kis zacskóba belefért. Különböző fém-
pénzekből állt, ami végül is jelenlegi gyűjteményem alapját 
képezte. Most kb. 2000 darab magyar és különböző külföldi 
pénzem van. Ebben van jelenleg érvényes fizető eszköz, illet-
ve régi pénzek, papír és fém.. A gyűj-
tők általában specializálódnak egy-
egy ország, ezen belül egy-egy kor 
pénzére és ezt próbálják a lehető leg-
alaposabban begyűjteni a megjelent 
pénzeket. Gondoljunk csak bele. Egy 
ország a fizető eszközéből, általában 
évente megjelentet egy-egy soroza-
tot.  Ez úgy értendő, hogy amíg a fil-
lér is érvényes volt 7-8 féle fémpénz 
és előbb négyféle később több, jelen-
leg 7 féle papírpénz van forgalomban. 
Ehhez még hozzájönnek a különböző 
különleges pénzek, rendkívüli ki-
adások. Rendszeresen jelenik meg 
fémből készült 5.000 forintos, amit a 
gyűjtőknek, a Magyar Éremgyűjtők 
Egyesületének tagjainak igény esetén 
megküldenek. Ezt mind a teljesség 
igényével képtelenség gyűjteni, ezért 
specializálódik a gyűjtő. 

F.F.: - Neked mi a területed, és 
mint egyesületi tagnak mik a kötelezettségeid ?

O.B.:- Én a Ferenc József kor magyar pénzeit gyűjtöm, 
de természetesen minden érdekel. Mint egyesületi tagnak, a 
kötelező, ha jól emlékszem most évi 4.000 forint tagdíjat kell 
fizetni. Évente két alkalommal jelenik meg az Éremgyűjtő c. 
újság, amit megveszek. Ez ír a minket érdeklő hírekről, értesít 
a tervezett árverésekről, kiállításokról. Rendszeresen találko-
zom gyűjtőtársakkal, cserélgetünk, adunk-veszünk lehetősé-
geink szerint.

F.F.:- Van-e valami különlegesség az itt kiállított érmek 
között ?

Az éremgyűjtő

P O R T R É

O.B.:- Több érdekesség van kiállítva. Található a ma-
gyar pénzek között olyan, ami nem került forgalomba, mert 
1990-ben megjelent sorozat köztársaság felirattal, de a nép-
köztársaság címerével került veretésre. A hiba észlelésekor 
bevonták a sorozatot, de kis számban kikerült belőle gyűjtők 
birtokába. Vagy például van itt kerek fémpénz, ami két da-
rab félkör alakú kétezresből áll. Van a tárlóban úgynevezett 

kémpénz, ami szétcsavarható, belül 
üreges fémpénz. Sorolhatnám a kü-
lönlegességeket, de inkább érdemes 
megnézni és csemegézni a kiállítá-
son. 

F.F.:- Van a múzeum birtokában 
több olyan tárgy, amit a te közremű-
ködéseddel került ide. Ezek szerint a 
gyűjtő szenvedély nem csak a pénz-
érmékre terjed ki.

O.B.:- Aki nyitott szemmel jár 
észreveszi a múzeumba való kisebb 
tárgyakat. Régi épületek díszítésére 
használt fémtárgyak, díszdobozok, 
és egyéb érdekességek. De gyűjtöm 
a kegyérméket. Szerénytelenség 
nélkül állíthatom, hogy a megyében 
egyedülálló kegyérem gyűjtemé-
nyem van. Közel 700 darabból áll. 
Ezek a kis érmek különböző fém-
anyagból készültek, és nyakláncra 
medálként használják. Ezeket is le-

het a rajtuk lévő szentek, vagy a kiadási kegyhely szerint 
csoportosítani. Ezekből nem tettünk a tárlókba, mert képte-
lenség lett volna ekkora helyen mindent megmutatni, amit 
szerettünk volna. Egy későbbi időpontban még sor kerülhet 
egy újabb kiállításra, de ez természetesen nem ígéret. 

F.F.:- Köszönöm a beszélgetést, érdekes volt így tárlat-
vezetéssel, hozzáértő tájékoztatással megnézni a kiállítást. 
Kívánom, hogy még sok örömöd teljen a gyűjtögetésben  és 
gyarapítsd különlegességékkel jelenlegi gyűjteményedet. 

O.B.:- Köszönöm, az olvasóknak kellemes múzeumi sé-
tát kívánok..                                                              F.F.         

2008. Második szám
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Elsőként feltett kérdés: Hogyan érzed magad 
Rákóczifalván?

X: Mint lakóhely, nagyon jó Rákóczifalva, hiszen közel 
van a városhoz, de mégsem a város része, így itt csend és nyu-
galom van.

Y: Alapvetően semmi bajom a környékkel, a különböző 
rongálások azonban zavarnak.

Középiskolás: Jól érzem magam Rákóczifalván, igaz Szol-
nokon tanulok, de nagy szeretettel térek haza minden délután. 
A faluban főleg azt szeretem, hogy csendes és hétvégén tudok 
lazítani, távol a város zajától. Szeretek focizni, és ha kedvem 
tartja kimehet játszani egyet a focipályára a heverokkal. Talán 
ami nem tetszik, hogy rá vagyok kényszerülve a mindennapi 
buszozásra. Mindent összevetve szeretek itt lakni.

Itt dolgozó: Elvagyok Rákóczifalván, igaz nem életcélom 
itt maradni, mert nincs sok munkalehetőség és az infrastruk-
túra sem igazán jó. Már kisgyerekkorom óta itt élek és meg-
szoktam a falut, de mégsem érzem teljesen jól magamat, mert 
néha túl monotonnak tűnik itt az élet. Ezért igyekszem minél 
hamarabb elmenni innen és beköltözni a városba.

Tanuló: Alapjában véve: szeretek itt élni. Szeretek sétálni 
a faluban, csak kár, hogy a fák lombkoronáját teljesen lecsu-
paszították a „parkban”.

Másodikként feltett kérdés kérdés: Hol szoktál szórakozni, 
mivel töltöd a szabadidődet? Alapjában véve elégedett vagy e 
a településen a fiataloknak nyújtott lehetőségekkel?

X: Hétvégenként Szolnokon a barátaimmal elmegyünk 
egy adott koncertre vagy moziba, vagy beülünk valahova. A 
szabad időm többi részét otthon töltöm, pihenek, zenét hall-
gatok, filmeket nézek. Hogy milyen lehetőség van a faluban? 
Tulajdonképpen semmilyen. Ami pedig lenne, arról lehet, 
hogy nem tudunk. Például hallottam annak idején olyat, hogy 
a közösségi házban lesz egy rész, amiből kávézót csinálnak. 
Egyáltalán van most ott valami?

Y: Szórakozási lehetőség mondhatni nulla, annak a számá-
ra, aki nem szereti a „kocsmázást”. Én úgy érzem, mintha a 
faluban az idősek nagyobb szerepet kapnának, a fiatalok ügye 

Körkérdés a fiatalokhoz
A szerkesztőség középiskolás tagjait arra kértem, hogy beszélgessenek el néhány rákóczifalvi fiatallal, hogy a településhez 

való kötődésüket, szokásaikat, igényeiket a tágabb környezet is megismerhesse. Kérésem az volt, hogy a célcsoport a 14-24 éves 
korosztályból kerüljön ki, mindannyian 2-3 fiatalt kérdezzenek, akik közül lehetőleg egy középiskolás, legyen olyan, aki a napjai 
nagy részét a faluban tölti, mert vagy itt dolgozik  vagy munkanélküli, és olyan is, aki munkája miatt ingázik, akár naponta, 
akár hetente jár haza.

Elképzeléseink szerint ez a riport-sorozat több lapszámban jelenne meg és lehetőséget adnánk azon  fiataloknak is a véle-
ményalkotásra, akiket közvetlenül nem szólítottunk meg.

Az egyes kérdések alá szerkesztettem a megszólítottak válaszait, nevezvén őket úgy, ahogy újságíró palántáink elnevezték 
őket. Nevét egy leányzó vállalta, de a többség akarata szerint őt is „tanuló”-nak nevezem. Természetesen az egyes riportala-
nyokkal külön folyt a beszélgetés, de az leszűrhető, hogy gondolataik nagyon összecsengenek. A leírtakból kiderül, hogy ötleteik 
vannak, csak a kivitelezésre nem tudnak megoldást, de segítséget (tehát egy külső szervezőt például) elfogadnának. Ami többsé-
gükben felmerült, az a Varsány Közösségi Ház szerepe, és kihasználatlansága(?), vagy az, hogy nem tudnak a programokról.

2008. Második szám

fölött pedig elsiklanak. Talán ennek az eredménye, hogy akik 
nem mennek Szolnokra, a helyi kocsmákat töltik meg. Azon-
ban igény lenne valami kulturált helyre, ahol szabadon, nor-
mális keretek között tudunk szórakozni barátainkkal. 

Középiskolás: Általában Szolnokon szoktam bulizni, mert 
ott vannak a barátaim és azok az emberek, akikkel szívesen 
elmegyek bárhová. Őszintén szólva a faluban még nem vol-
tam szórakozni. Nem igazán vonzz az éjszakai élet itthon, 
mert szerintem itt csak „kocsmázni” lehet és nincs semmifé-
le konszolidált táncos hely ahova el lehetne menni, anélkül, 
hogy enyhén illuminált állapotban lévő 13-14 évesekkel ne 
találkozzon az ember. Szerintem nem igazán van olyan kul-
turális program a faluban amire szívesen elmennék. Viszont 
meg kell hogy jegyezzem, érdekelnek az utcabálok és egyéb 
hagyományörző programok. Ezek igen is kellenek.

Itt dolgozó: Sosem járok itthon szórakozni. Sajnos a falu-
ban nincsen a korosztályomnak megfelelő csendes hely, ahová 
be lehetne ülni beszélgetni, kicsit nosztalgiázni. Ez okból is 
töltöm Szolnokon a szabadidőm jelentős részét. Olyan szíve-
sen meginnék valamit egy hangulatos kis kávézóban ebédszü-
netben, de erre sajnos nincs lehetőségem. Ezekből következik 
a másik kérdésre a válasz, hogy egyáltalán nem vagyok meg-
elégedve a fiataloknak nyújtott szórakozási lehetőségekkel. 
Igaz, nem nagyon látok bele ebbe a helyzetbe, de annyit lá-
tok hogy a szolgáltatások színvonala nem igazán emelkedik. 
Viszont ha jól hallottam egyre több fiatal jár át szórakozni 
Szandaszőlősről, Szolnokról és a környező településekről, 
ami jelentheti azt is hogy valamilyen szinten érdeklődnek a 
falu iránt.

Tanuló: Szabadidőmben szeretek a barátaimmal lenni, bi-
liárdozni, csocsózni, horgászatra elkísérni az ismerősöket. A 
baráti köröm és én a Rákóczi Sörözőben szoktunk általában 
szórakozni. Az a gond, hogy Rákóczifalván nincsen megfe-
lelő kikapcsolódási lehetőség, így ha kicsit lazítani szeret-
nénk, kénytelenek vagyunk sörözőkbe járni. Ezzel talán nincs 
is gond, ha az ember a barátai közt van, de ha már táncolni 
szeretne, akkor azt a sörözőben nem teheti meg. Talán csak 
akkor, ha a tulaj bulit szervez.
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Harmadik kérdés: Van-e valami ötleted, hogyan lehet-
ne színesebbé tenni a fiatalok szórakozási lehetőségeit? 
Érzed-e annak szükségét, hogy a fiatalok közösen lépjenek 
fel érdekeik képviselete érdekében a falu vezetése felé? Ho-
gyan képzelnéd ezt?

X: Egyértelműen a közösségi ház lehetőségeit kellene ki-
használni. Például jó ötlet volt a foci vb idején a kivetítés; ha 
ismertebb emberek jönnének koncertezni, szerintem többen 
mennének el azokra a koncertekre is. 

Szerintem fontos lenne az összefogás, de ezen ügyek in-
tézése nagy felelőséggel és sok idővel jár, de mégis ebből 
a korosztályból kellene, hogy kikerüljön, az az ember, aki 
ezt összefogja, mert ő tudja, hogy mire van a korosztályá-
nak szüksége. Egy szülőnek, tanárnak ebből kifolyólag nincs 
megfelelő rálátása.

Y: Annak ellenére, hogy ez egy örökös és egyre inkább 
globális probléma, mégis meg kellene próbálni tenni vala-
mit. A közösségi ház például megfelelne több programnak 
is, nem tudom, hogy ott van-e most valami. Például lehetne 
ismét mozit kialakítani, szerintem lenne rá igény, hiszen ami 
vetítések voltak, sok embert érdekelt. Vagy lehetne nyáron a 
Tisza-parton strandot kialakítani. Végülis megvannak a lehe-
tőségek, csak valahol megakad mindig a dolog.

Középiskolás: Véleményem szerint, az lenne a legjobb 
ha összeállna egy fiatalokból álló team, akik javaslatokkal 
bombáznák és halmoznák el azokat az embereket, akiknek 
van befolyásuk a programok és egyéb rendezvények szerve-
zésében. Azt gondolom, hogy észérvekkel, konkrét tervek-
kel és persze kompromisszumokkal bárkit meg lehet győzni. 
Sokat segítene például, ha rendeznének néhány olyan bulit, 
melyek nem kocsmában folynak le, hanem egy teremben, 
ahol az a zene szól, amit a fiatalok akarnak és kedvükre szó-
rakozhatnak.

Itt dolgozó: Szerintem jó ötlet lenne, ha kocsmák he-
lyett inkább kávézókat, vagy teázókat hoznának létre, ahol 
lágy zene szólna és a fiatalok iskola után vagy hétvégéken 
be tudnának ülni beszélgetni. Mert az nem állapot, hogy ha 
ki akarok hívni ide egy ismerősömet, és azt mondja üljünk 
be valahova, akkor valószínűleg egy becsületsüllyesztőben 
kötünk ki. Azt gondolom, hogy ezen lehet és kell is változtat-
ni, mindenki érdekében! De ez sajnos felnőtt segítség nélkül 
nehezen fog menni a fiataloknak.

Tanuló: Talán először egy széles körű felmérést kellene 
végezni a fiatalok körében, hogy milyen szórakozási lehető-
ségnek örülnének igazán. Ugyanis szerintem ezek az igények 
kortól és baráti, ismeretségi körtől is nagyban függenek.

Jó lenne szerintem, ha lenne egy disco, ahol lehetne tán-
colni. Valamint lehetne rendezni csocsó- és biliárdversenyt 
is, mert szerintem ezeket a fiatalok többsége szereti. 

X, Y-t kérdezte Hably Dóra, Középiskolást és Itt dolgozót 
Hajdú Gergely, a Tanulót pedig Kövér Nikolett.

Olvastam egy könyvet, ahol ez életet egy vonatutazáshoz 
hasonlították. Nagyon érdekes olvasmány.

Az Élet olyan, mint egy vonatutazás. Gyakran beszállunk, 
kiszállunk, vannak balesetek, néhány megállónál kellemes 
meglepetésekkel találkozunk, míg mély szomorúsággal a 
másiknál. Amikor megszületünk és felszállunk a vonatra, 
olyan emberekkel találkozunk, akikről, azt hisszük, hogy 
egész utunkon elkísérnek: a szüleinkkel. Sajnos a valóság 
más. Ők kiszállnak, s mi ott maradunk nélkülözvén szere-
tetüket, együttérzésüket, társaságukat. Ugyanakkor mások 
szállnak fel a vonatra, akik fontosak lesznek a számunkra. 
Ők a testvéreink, a barátaink és mi szeretjük ezeket a cso-
dálatos embereket. Néhányan, azok közül akik beszállnak, 
csupán kis sétának tekintik az utazást. Mások csak szomo-
rúsággal találkoznak útjuk során. Mindig vannak olyanok is 
a vonaton, akik készek segíteni a rászorulókon. Néhányan, 
amikor kiszállnak, el nem múló hiányérzetet hagynak ma-
guk után… Mások fel- és leszállnak, a mi alig vesszük észre 
őket… Lehetnek olyanok, akiket nagyon szeretünk, mégis 
másik vagonban utaznak. Így egyedül kell mennünk ezen a 
szakaszon. Természetesen megtehetjük, hogy megkeressük 
őket, átverekedhetjük magunkat az ő kocsijukba. De sajnos 
nem tudunk melléjük ülni, mert a mellettük lévő hely már 
foglalt. Ilyen az utazás, telve kívánalmakkal, vággyal, fantá-
ziálással, reménnyel és csalódással… és visszafordulni soha 
sem lehet.

Próbáljuk a velünk utazók jó oldalát nézni és keressük 
mindenkinek a legjobb tulajdonságait… Jusson eszünkbe, 
hogy bármely szakaszon találkozhatunk szenvedőkkel. Mi is 
lehetünk gyakran elhagyatottak s ez annak is megadathat, aki 
jelen helyzetét tekintve rajtunk segíthet. 

Az utazás nagy talánya, hogy nem tudjuk, mikor szállunk 
ki végleg s azt sem, hogy az útitársaink mikor, nem szólván 
arról aki közvetlen mellettünk foglal helyet.

Úgy érzem vigasztalan leszek, amikor örökre kiszállok a 
vonatból… Azt hiszem, igen. Néhány barát elvesztése, akik-
kel az utazás során találkoztam fájdalmas. A gyermekeimet 
egyedül hagyni nagyon szomorú lesz. De a remény bennem 
él, hogy valamikor a központi pályaudvarra érünk és érzem, 
látni fogom őket jönni csomagokkal, ami addig még nem 
volt nekik…Ami boldoggá tesz, az a gondolat, hogy segítet-
tem ezt a csomagot teljesebbé, értékesebbé tenni.

Barátaim, tegyünk úgy hogy jó utunk legyen és a végén 
azt mondhassuk, hogy megérte a fáradozást. Próbálunk meg 
a kiszállásnál olyan üres helyet hagyni magunk után, ami 
szeretetet és szép emlékeket hagy  hátra a továbbutazókban.

(Forrás: internet)
Hellenpach Rozália

G O N D O L ATO K

Az Élet vonata



22

2008. Második szám

G O N D O L ATO K

Olvasva a falu jegyzőjének több mint 60 évvel ezelőtti 
könyörgését, mert teljesen reménytelennek látta a helyzetet, 
azt gondolom, az akkor itt élők olyan pusztítást végeztek, 
hogy még ma sem heverte ki a település.

Nagyon valószínű még sok idő eltelik, hogy kiderüljön, 
mi motiválta őket? Nehéz elhinni, a szegénység késztette 
a lakosok 30-40 %-át szétverni, lerombolni Gorove, Szőke 
Barna, Csillag, Wadianer, stb felépített és működő birtokait. 
Istállók, pajták, ólak mind csak be „kellett volna lakni” és 
megy minden tovább. Miért kellett rengeteg pénzt és energi-
át új épületek felépítésére elpocsékolni? Ahol megmaradtak 
ezek az épületek, Bábolna, Mezőhegyes… stb., remekül to-
vább vitték a hagyományt, persze visszasírva a háború előtti 
minőségi termelést és tenyésztést. De mégis volt kapaszko-
dójuk és így a szocializmusban is működtek.

Az idősek azt mondták:  gyűlölték a grófokat és a birto-
kosokat. 

Valami mégsem érthető, akkor a Mészáros iskola, a ma-
lom, a Baláti vendéglő, kultúrház, hogy csak néhányat említ-
sek, miért került ebek harmincadjára?

Az nem a grófoké volt, és az itt élők életét és szórakozá-
sát segítette! Nem sikerült az elmúlt ötven évben csak két 

Na most akkor…

/Sorsforduló 1970./
„Vedd el a történelmüket
és azt csinálsz velük
amit akarsz.”

(Napóelon tábornok)

betonszörnyet gányolni. Nevezetesen a 
Varsány név mögé bújt semmire nem 
való, energiapazarló régi mozi. Aminek 
ismérve, hogy nyáron nem lehetett meg-
maradni benne, télen meg kifagytunk 
belőle, így a filmeket végigszenvedtük.

A Napfénynek csúfolt ikertesó a vesz-
teséget termelte a hatalmas olajfogyasz-
tás miatt, már a megnyitás pillanatában. 
Ha ezek a kérdések még sokáig nem 
lesznek megválaszolva, ami segítene, 
hogy tisztán lássunk, nagyon gyorsan 
elbukunk a versenyben.

Ez a történet segít a tisztázásban az 
50-es évekből.

A Gorovék kriptájának kifosztása 
után, kidobálták a csontokat. Hogy még-
se csúfítsák a maradványok a képet, az 
akkori vezetők egy vasdobozba dobál-
ták össze őket.

A temetőbe vitték és a kiásott gödör-
nél megszólalt az egyik: Na most akkor 
sz… juk le őket. Aki ezt látta most már 
több mint 70 éves, mégis úgy tűnik, ő 

és mi is érezzük a szagát annak a „nagy dolognak”, amit 
az „elöljáróság” ott elvégzett. Sajnos ezek a „vezetők” nem 
olvasták Esterházy Péter gondolatát: „Nehéz úgy hazudni, 
hogy nem tudjuk mi az igazság.”

Balázs Antal
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Nostradamus
Matek 2008

I.  Aradczki László már 40 éve énekli, hogy 
„Nemcsak a 20 éveseké a világ.” Ha még 1000 
évig énekli, hányszor kell meghallgatni?

II. Ha az állami tulajdon 90 %-át elkótyave-
tyélték, az olajszőkítésnél 1500 milliárd forint áfát 
nem fizettek be, akkor miért tartozik Magyaror-
szág 80 milliárd dollárral?

III. Ha Szolnok a „Tisza fővárosa”, akkor mi-
ért 130 km-re Szegeden lehet halászlét kapni?

IV. Kóka „Pannon Puma” János Magyarország-
ra is álmodott „szilikonvölgyet”. Már meg is épült 
Kelemen Anna mellei között. Mennyien fognak 
benne dolgozni?

V. Ha Magyarországon 386 képviselő jut 10 
millió lakosra, akkor az 50 milliós Egyiptomban 
miért 450 képviselő van?

VI. Az ország 100 leggazdagabb polgára meg-
duplázta vagyonát úgy, hogy a lakosság 6 %-os 
nettó reálbér-csökkenéssel számolt. Akkor meny-
nyi a jövedelmük adózás előtt és milyen adókulcs-
csal adóztak?

VII. Olaszországban eszük ágában sincs víz-
forgatókat építeni a medencékbe, nálunk viszont 
kötelező már 10 éve. Akkor most csak a magyarok 
„sz…nak bele a vízbe, az olaszok meg az egész-
be?                                           Balázs Antal

Urbánné Kelemen Rózsa: 
Március

Szürke kis nyuszifüles ágak
hirdetik: Itt a tavasz újra.
Apró kis krókuszfejecskék
puha zöld mohapárnába bújva
nyújtogatják karcsú nyakacskájukat.
Apró magok felszínre törve
keresik a fény felé az utat.
Álmosan sóhajt a föld
érezzük hűs, párás leheletét.
Színes ruhába öltözik az ég:
hol rózsaszín-lila, hol kék.
A kikelet leteríti ünneplő
virágos szőnyegét.
Lelkedben dalra fakad a tavasz.
  De szép!

 

Urbánné Kelemen Rózsa: 
Hóvirágköszöntő

Kinyílt hát végre
a hó fagyos virága.
Bár még bóbiskolva
tekint a világra,
de mikor megérzi
a nap langymelegét,
fölemeli lassan fejét.
Szervusz kis Hóvirág!
Szervusz, Isten hozott!
Tedd ragyogó széppé
fényeddel a napot.

A húsvéti ünnepekre 
kaptuk meg ezt a külön-
leges ritka darabot. Az áb-
rázolás eredetiségére vall 
Jézusnak a kicsavart teste, 
és az izmok elernyedése 
még fokozza a hatást.

Mária féltően tekint 
Jézusra. Ezzel érzékelteti, 
hogy feláldozta gyerme-
két, egyetlen szülött fiát, 
aki magára vette a világ 
bűneit. A szobrot faragó 
falusi kismester anatómi-
ai tudását lehet kritizálni, 
de mégis nagyon szépen 
megvalósította elképzelé-
sét. Alkotásait sok hozzá-
értő gyűjtő szeretné gyűj-
teményében látni, mert 
sokkal többet megfogott 
a lényegből, mintha mér-
nöki precizitással faragta 
volna meg Máriát és a ha-
lott Jézust.

A hónap műtárgya
Pieta 1750 körül
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Említettem már, hogy szívesen járok-kelek a világban. 
Nyugatra és Keletre egyaránt örömmel utazom. Azt hiszem, 
nincsen ebben semmi különös. Legfeljebb annyi, hogy igyek-
szem behozni azt a lemaradást, amit azok az idők okoztak, 
amikor csak meghatározott időnként és maximált valutake-
rettel indulhattam egyes országok felé. Mindazonáltal a nagy 
világban való jövésem-menésem sem feledteti velem, hogy 
itthon is vannak szép és érdekes látnivalók. 

Érdeklődéssel és szeretettel időzöm e kicsinyke ország 
legeldugottabb pontjain is, mert számomra valóban nemcsak 
térkép Magyarország. Utazásaim során sok érdekes adat bir-
tokába jutottam. A következőkben ezek közül villantok föl 
néhányat.

A legendák és a mesék hazájában, Skóciában, szívesen 
múlattam az időt. Magával ragadott varázslatos világa, a 
világ egyetlen más tájával sem összetéveszthető szépsége. 
S természetesen az, hogy arrafelé több mint kétezer kas-
tély és vár emlékeztet a gazdag történelmi múltra. Közöttük 
a skót királyok egykori rezidenciája, az edinburgh-i vár. A 
vulkáni kúpon magasodó erődítményt természetesen meg-
látogattam. Várbeli sétám során jutottam el a St Margaret’s 
Chapel-hez. Ez a kicsinyke normann épület egykor a királyi 
család magánkápolnája volt. Aztán a XVI. században elve-
szítette egyházi jellegét, s lőporraktárt alakítottak ki benne. 
1934-ben azonban újra felszentelték, s ma Skócia legősibb 
egyházi emlékműveként látogatható. Magát a kápolnát I. 
Dávid skót király építtette, anyja Szent Margit emlékére, aki 
II. Malcolm király hitvese volt. Nos, eddig a történet, de én 
valami mást is felfedeztem. Nevezetesen a következőket: 
Margit apja, Edwárd Atheling Vasbordájú Edmund angol 
király ikerfiainak egyike volt. Amikor Vasbordájú Edmund 
Ashingdon mellett vereséget szenvedett Nagy Kanut dán ki-
rálytól, s néhány nap múlva 1016-ban orvul meggyilkolták 
az udvari árnyékszéken, az ikreknek menekülniük kellett 
Angliából. Híveik csodával határos módon menekítették ki 
őket az országból. S a korabeli zaklatott Európában, Magyar-
országon I. István király környezetében találtak menedéket 
és biztonságot. Később az egyik fiú meghalt, Atheling pedig, 
mint az angol trón várományosa, a rendek hívására hazatért. 

Lánya, Margit talán tízesztendős lehetett akkor. Hazatérésük 
után Atheling hamar meghalt. Margitnak pedig a menekü-
lés jutott ismét osztályrészül. Skóciában, II. Malcolm király 
udvarában talált nyugalmat. A magyarországi neveltetés-
ben részesült leányka szépsége röviddel ezután felkeltette 
Malcolm érdeklődését, s feleségül vette. Az angol származá-
sú, magyarországi szokásokon felserdült hercegnőből így lett 
Skócia királynéja. Fiai közül négyen követték majd egymást 
Skócia trónján. Maga Margit pedig a szegények gyámolítá-
sában lelte örömét. 1093-ban bekövetkezett haláláig gyakran 
adakozott az éhezők és szegények javára.

Amikor a sziciliai Taorminába érkeztünk a Nap már ha-
nyatlóban volt. A Tauro-hegy lábainál elterülő várost beara-
nyozta sugaraival. A szépség azonnal elbűvölt bennünket. A 
varázslatos táj és a gazdag történelmi háttér rögtön megindí-
totta az én képzeletemet is. 

Görögök, rómaiak, normannok vonultak el lelki szemeim 
előtt. Láttam Andromakhoszt, a történetíró apját, aki Kr. e. 
358-ban összegyűjtötte a naxoszi öldöklés túlélőit, s a Tauro 
lejtőin megalapította a várost. 

De megjelentek előttem a Kr. e. 132-ben kitört rabszol-
galázadás részvevői is, meg az arabok, akik Kr.u. 902-ben 
felkoncolták a város lakóit, s kegyetlen vezetőjük, Ibrahim, 
Szent Prokop püspök melléből kitépte a szívét és a túlélők 
szeme láttára felfalta. Történetek, események, valós és kép-
zeletbeli személyek elevenedtek meg miközben a görög-ró-
mai színház felé vettük az irányt.

A görög telepesek által Kr. e. a III. században épített szín-
ház persze már nem az eredeti állapotában fogadott bennün-
ket. A római császárkorban ugyanis szinte teljesen átépítet-
ték, hogy a gladiátor-viadalokra is alkalmas legyen. Másrészt 
a történelem és az idő nem ment el nyomtalanul a színház 
felett sem. Mindazonáltal a színház ma is pompás látványt 
nyújt. Nézőterének felső soraiból pedig páratlan szépségű 
kilátás nyílik a Ión-tengerre, illetve a tenger kék hullámaiba 
hosszúkás alakjával szinte fejest ugró Schiso-félszigetre, no, 
meg az Etna gyakran füstölgő vulkáni kúpjára. Az utóbbit a 
színpad egy részletének még ma is álló falai foglalják keret-
be. A görög szkénéből ugyanis megmaradt a hátfal a beépí-

Ez is az is Európából
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tett fülkékkel, illetve a korintoszi fejezetes gránitoszlopok 
egyike-másika, amelyek egykoron a színpad felső szerkeze-
tét tartották.

Álltam a kilenc szektorra osztott, lépcsős üléssorokra ta-
golt hajdani nézőtéren, s hirtelen a magyar festészet szent 
nagy megszállottja, Csontváry jutott eszembe. Mert ő, aki 
„hódolni kívánt a mindenekfölött levő Természet fenségé-
nek”, valahol ugyanonnan szemlélte a tájat ahonnan én, ami-
kor szívében, lelkében megfogant a „Görög színház romjai 
Taorminában” c. kompozíció. Az egymást fehérre kiegészítő 
színpárok intenzitását fokozó mű az 1900-as esztendő ele-
jén született meg. Olyanok társaságában, mint a „Holdtölte 
Taorminában” vagy „A kis Taormina” c. festmények. Vará-
zsos realizmus, mitikus szürrealizmus, neoprimitív üdeség 
után expresszionizmus van jelen ezeken a képeken? Ki tudná 
ezt eldönteni. Egy valami azonban biztos: Taormináról a ma-
gyar Csontváry Kosztka Tivadar nélkül nem lehet beszélni.

Lassan húsz éve, hogy először jártam Finnországban. 
Azóta többször is megismételtem látogatásomat északi ro-
konainknál. Úgyhogy dicsekvés nélkül mondhatom: isme-
rem Suomit. Az évek során sok-sok magyar vonatkozással 
is megismerkedtem. Tudom például, hogy annak idején 
Kodolányi János egy behavazott finn tanya csöndjében ve-
tette papírra a Boldog Margit c. regényét. Hallottam arról is, 
hogy egy magyar agrármérnök, dr. Bíró István, honosítot-
ta meg a burgonyát a Lappföldön. Azt is elmondták nekem 
finn barátaim már többször, hogy Képes Géza költőnknek, a 
finnugor irodalom avatott tolmácsolójának, maga Kekkonen 
elnök adta át a lovagrendet, s a vele járó díszkardot, hogy a 
Szilvay-testvérek nélkül nem lehet modern zenepedagógiá-
ról beszélni Helsinkiben. És sokszor meséltek már Gallen-
Kallela magyarországi kapcsolatairól is. A neves művész 
egyik otthonában, Tarvaspää-ben magam is többször jártam, 
hiszen a ház manapság nyilvános múzeumként látogatható. 
Egy dolgot azonban a házzal kapcsolatban csak a legutób-
bi időkben tudtam meg. Nevezetesen azt, hogy Tarvaspäät 
Gallen-Kallela egy magyarországi jó baráttal közösen álmod-
ta meg. A barát Thoroczkai Wigand Ede építész-iparművész 
volt, akivel együtt elkészítették a ház gipszmodelljét is 1911-

ben. A ház tervezése során támaszkodtak annak az erdélyi 
közös kirándulásnak az emlékeire, melyet Körösfői Kriesch 
Aladár, Edvi Illés Aladár festőművészek és Majovszky Pál 
kultuszminisztériumi osztályvezető-helyettes társaságában 
tettek az 1900-as évek elején.

„Szárazföldi hajószállítás” – hallottam eme képtelenség-
nek tűnő kifejezést a görögországi Korinthoszban. Aztán 
megmutatták azt a faragott kőoszlopot, amelyről a szak-
emberek megállapították, hogy egykoron diolkosz lehetett. 
Vagyis a szárazföldi hajószállítás az ókori Hellaszban nem 
képtelenség, hanem bevett szokás volt. Legalábbis a Korin-
thoszi-öböl és az Égei-tenger közötti keskeny földszoroson, 
az Iszthmoszon, igen. Arrafelé ugyanis az archaikus korban a 
hajók vagy megkerülték az egész Peloponnészos-félszigetet, 
vagy a diolkosz (kb. három és fél méter széles kerekes kocsi 
és sínpálya, melynek kőhasábokra fektetett gerenda- és pal-
lószerkezetén emberi vagy állati erővel szállították a hajó-
kat) segítségével átvontatták a földszoroson. 

Mondanom sem kell, hogy az előbbi időigényes, az utób-
bi megoldás meg rendkívül nehézkessé tette a hajózást. Ezért 
a hajózható csatorna gondolata már az ókori görögöket, majd 
Nero idején a rómaiakat is foglalkoztatta. Az elgondolásból 
valóság azonban csak a XIX. század  végén lett. Mégpedig 
két zseniális magyar mérnök munkájának köszönhetően. A 
csatornaépítés szervezője, irányítója ugyanis a magyar sza-
badsághős, Türr István volt. A tervek, számítások megál-
modója pedig honfitársa, Gerster Béla. Kettőjük nagyszerű 
elképzeléseit valósította meg egy francia társaság, s szüle-
tett meg a hat és fél kilométer hosszú Korinthoszi-csatorna, 
amely nagymértékben megkönnyítette a Mediterráneum ha-
józását.

Czirmayné Kocsis Róza

2008. Második szám
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Hunyadi Mátyás 
történelmünk máig 
egyik legismertebb 
uralkodója, kinek 
alakja köré a magyar 
néphagyomány egész 
legendafüzért font. 
Az országot bejáró 
igazságos Mátyás 
565 évvel ezelőtt 
1443. február 23-án 
született Kolozsvá-
ron. Szülőháza ma is 
áll, a város egyik leg-
régebbi lakóháza.

Anyja Szilágyi 
Erzsébet, apja pedig 

a nándorfehérvári hős Hunyadi János. Még csak gyermek 
volt, de már kiigazodott a társadalmi és politikai élet te-
rületén, nemhiába tartották az ország egyik legműveltebb 
emberének. Jól beszélte a magyar, a cseh és a latin nyelvet. 
Tizenegy esztendős korában  már Erdély vajdája lovaggá 
üti. Bátyja kivégzését rabként élte át V. László uralkodá-
sa alatt, aki előbb Bécsbe, majd Prágába vitette. V. László 
pestisben meghal 1457-ben és a következő év elején  nagy-
bátyja kezdeményezésére a köznemesi réteg segítségével  
királlyá választják. A fiatal királynak nehéz elvárásoknak 
kellett megfelelni. A köznemesek támogatást vártak tőle a 
nagyurakkal szemben, a városok a garázdálkodók megfé-
kezésre és pénz romlásának megakadályozására számítot-
tak, a pápa pedig „Isten ermberét” kívánta látni benne, aki 
majd  kiirtja az eretnekséget az országból.

Mátyás azonban sarkára állt és megmutatta, hogy eze-
ket a korlátokat nem hajlandó elfogadni, csorbítatlan ki-
rályi hatalomra törekszik. Nagy  erőkkel fogott hozzá az 
erős központi hatalom kiépítéséhez. A maga számára biz-
tosította a vámszedés jogát, újjászervezte az adórendszert, 
pénzügyi reformot hajtott végre és a megnövekedett bevé-
telekből zsoldos sereget állított fel.  „Fekete Sereg” néven 
vált ismertté hadserege.

1461-ben feleségül veszi Podjebrád  Katalint, de házas-
ságuk nem hosszú életű, mert 1463-ban felesége és szüle-
tendő gyermeke is meghal gyermekágyi lázban.

A török elleni küzdelmet „családi hagyománynak” te-
kinti. Több hadjáratot is vezet a támadó törökök ellen, an-
nak ellenére, hogy nem kap megfelelő támogatást Nyugat-
Európától. 

1476-ban  feleségül  vette Aragóniai Beatrix nápolyi ki-
rálylányt. Észak-Itáliában ez a reneszánsz kialakulásának 
kora, mely rányomta bélyegét Mátyás udvarára is. Híres 

2008 - Hunyadi Mátyás emlékév
tudósokat, reneszánsz alkotókat, építészeket hívott meg ud-
varába, Várakat, kastélyokat építtetett, létrehozta hatalmas 
kódexekből álló könyvtárát.

Gyermekük nem született, így Mátyás házasságon kívül 
született fiát Corvin Jánost szerette volna utódként a trónon 
látni, ezt azonban korai és váratlan halála megakadályozta, 
1490. április 6-án Bécsben halt meg, Székesfehérváron te-
mették el.

Személyére alapozott rendszere halálával megszűnt mű-
ködni, a lebomlás folyamata egészen Mohácsig tartott. De 
jelentősége túlmutat időn és téren, európai, történelemfor-
máló jelenlétünket fejezi ki. 

Feketéné Molnár Zsuzsanna

2008. Második szám
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Mátyás uralkodása előtti évek étkezési szokásait első-
sorban a nagyon fűszeres, zsíros húsételek fogyasztása 
jellemezte. A mértéktelen tivornyák azonban a reneszánsz 
térhódításával visszaszorultak. A kifinomult, választékos és 
ínyencfogásairól híres olasz konyha új gasztronómiai for-
dulatot hozott a hazai konyhákba. Ez főként Beatrixnak, 
Mátyás feleségének köszönhető, aki magával hozta az alap-
anyagokat, elkészítési módokat, és a tálalást. Különleges 
mediterrán ételek kerültek a főúri asztalokra: zöldségek, 
sajtok,gyümölcsök, és a tenger gyümölcsei. Igen kedvelt 
volt az osztriga, a fésűs kagyló, a rák és a csiga. Ebben az 
időben vált gyakorlattá a király egyik kedvenc növényének 
a hagymának a felhasználása is. Budai kertjében ferrarai 
hagymát ültetett. A fogások összeállítása a várba szerződ-
tetett kiváló szakácsok feladata volt, de az uralkodó is igen 
gyakran benézett és ellenőrizte az ételek készítésének me-
netét. A királyi szakácsok Nagyszakácsiból kerültek a kirá-
lyi várba. A középkorban az ottani mesterek kaptak földet és 
nemesi címet a településen. Mátyás uralkodása idején már 
23 szakács családot adott a település az udvarnak. Ennek 
emlékére 1993 óta minden augusztus első hétvégéjén meg-
rendezik a Királyi Szakácsok Versenyét. A magyaros jelleg 
is megmaradt azonban a konyhákon, hiszen a vadakat ha-
gyományosan készítették el.

  Beatrix kiváló cukrász hírében állt. Az ételek általában 
édeskés zamatúak voltak, ami elsősorban az aszalványoknak 
tudható be. Sok mézet és édeskés fűszereket használtak.

Mátyás uralkodása alatt meghonosodott a kultúrált étel-
fogyasztás. Kezdett elterjedni a villa használata. Leginkább 
a bor fogyasztása volt jellemző, az ízletes budai borokat be-
csülték legtöbbre. Végezetül pedig lássunk egy jelen étkezi 
szokásainktól kicsit távolálló, merész receptet.

Húsos erszény: 
Tészta hozzávalói: 25 dkg rétesliszt, 1 tojás, 10 dkg vaj, 

só. A lisztet a tojást a sóval egy kevéske vízzel összegyúr-
juk, rákenünk egy darabka vajat, összehajtjuk, majd újból 
kinyújtjuk. Ezt addig ismételjük amíg a vaj el nem fogy. 
Ezután a tésztát pihentetjük.

Töltelék hozzávalói: 25 dkg darált  sertéshús, 2 ek. méz, 
só, bors, gyömbér, 6-8 datolya. 

Elkészítés: A tésztát kb. fél centi vastagságúra nyújtjuk 
és nagyobb köröket szaggatunk belőle. A kör egyik szélére 
kiskanálnyit a teszünk a fűszeres pépből, melyben elhelye-
zünk egy datolyát is, majd ráhatjuk a másik oldalt és a szé-
leket összenyomkodjuk. Az „erszényeket” vajjal megkenve  
15-20 perc alatt megsütjük.

Jó étvágyat kívánok!
 Feketéné  Zsuzsa

2008. Második szám

Reneszánsz ízek

E M L É K É V

Nagy örömmel olvastam élettörténetét, ugyanis egy cik-
lusban – de nem egy osztályban – jártunk iskolába. A bátyám, 
Dencs Tihamér vele egykorú, azt hiszem még emlékszik rá. 
Ismertem az egész családot, főleg Tibort, aki a bátyámmal is 
barátkozott, de Józsefet és a kedves Évikét is. Az édesapjuk 
munkája – egy konyhaszekrény, amit ő készített – még min-
dig megvan.

Én is Rákóczifalván végeztem az általános iskolát, csak 6 
osztályt ugyan, de utána magánúton elvégeztem a 4 polgá-
rit. Az utolsó vizsgámra 1944-ben Kurucz János tanító úrral 
mentünk, mert ő volt a tanítóm.

A felsorolt csoporttársakkal is jó ismeretségben voltam, 
míg éltek, de sajnos már alig élnek közülük. Emlékszem arra 
az igazi húsvéti locsolkodásokra is, ami akkor szokás volt. 
Jöttek csoportban: Filemon Tibor, Filemon József, Zakar 
Feri, Seres Kálmán, Falusi Ignác, Károlyfi János, és ha még 
emlékszik valaki, a Pantó-féle házban lakó Técsi tanár úr két 
fia is. Verseket mondtak, a humoros Seres Kálmán jó viccein 
sokat szórakoztunk. De szép is volt!

A diákzenekar nagy siker volt abban az időben. Örömmel 
emlékezem rájuk. Megszámlálni sem tudom hány szerenádot 
adott nekem ez a zenekar. Az volt a szokás, főleg a májusi 
gyönyörű éjszakákon, hogy egy fiú a lánynak, aki neki ked-
ves volt, szerenádot adott vagy adatott. A mi ablakunk alatt is 
gyönyörűen húzták a „Fa leszek ha fának vagy virága”, vagy 
a „Madár vígan dalol a lombos ágon” című nótákat.

És ha a szerelmes fiú húzatta, énekelte is. Míg zenéltek, 
én közben gyertyát gyújtottam, ezzel jeleztem a szerenád 
fogadását és köszönetemet is. Ezután ők is elköszöntek, jó 
éjszakát kívántak, hiszen jó modorú, szolid fiúk voltak. Ez 
volt a legszebb, szolid körülmények között élő, de igazi ifjú-
korunk. De szívesen emlékszem rá vissza!

Gondolom, Filemon József is emlékszik még rám. Leg-
utóbb – sok évtized után – szomorú eseményen, a Tibor te-
metésén láttam. Ott is voltak régi ismerősök: Csépai Feri, 
Szabó István, a testvére Évike, akivel összeborulva örültünk 
egymásnak, ezt mondta: „Katikám! Nekem Rákóczifalva a 
legkedvesebb a világon!”

Közben én is megöregedtem, nem mondom meg hány 
éves vagyok. (1931-ben születtem.)

Nagyon örülök, hogy régi emlékeimről, élményeimből 
egy keveset elmondhattam. Kívánok Filemon Józsefnek és 
kedves családjának, valamint a még élő korombeli ismerő-
söknek jó egészséget!

       
Tisztelettel:

      
 Özv. Szokolai Sándorné  Dencs Katalin

Rákóczifalva, 2008. február 12.   

Nem ismeretlen ez az ismerős!
Dr. Filemon Józsefről

O LVA S Ó I  L E V É L
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Hol tart a világvándor?
Bizonyára emlékeznek Jean Béliveau világvándorra, 

aki 2007 januárjában töltött néhány napot Rákóczifalván. 
Felesége rendszeresen beszámol nekünk Jean további út-
járól.  Kalandjaiba az alábbi levélből nyerhetnek Önök is 
betekintést (rövidített változat): 

Legkedvesebb Barátaim!
Nem hiszem el, hogy az idő ilyen gyorsan repül! Már 

2008 van. Jean is csodálatos évet kíván önöknek, természe-
tesen minden jóval, amit az ember ilyenkor csak kívánhat.

Úgy tűnik, hogy az elmúlt negyedév során különböző 
világok között ingázott.  Miután átkelt Iránon, amely örök-
re nyomot hagy a szívében, kompra szállt, hogy Dubaiba 
utazzon, ami egy egészen más világ. 

Eme hihetetlen városba történő érkezésének napján egy 
nem kevésbé hihetetlen család invitálja meg Őt, étellel és 
szállással látják el egy héten keresztül. Hálás köszönet a 
Sequeira családnak, Dubai angyalainak, akik mindenben 
támogatták Jeant. Hálás köszönet a dubai ECCO butiknak, 
amely nagylelkűen neki ajándékozott egy csodálatos pár ci-
pőt.

Egy rövid 5 km-es szimbolikus dubai túra után november 
8-án este Jean az indiai Ahmadabadba repül, mivel a határ 
Pakisztán felől tiltott övezet a térségben kialakult biztonsági 
helyzet miatt.

Ismét egy más világba csöppen! Ezt írja nekem: „Emberi 
szemszögből nézve India a végletek országa, de minél to-
vább szemléled, rájössz, hogy minden szemszögből a vég-
letek országa.” 

Szerencsecsillagának védelmében, mint mindig, kiderül, 
hogy Jean a Diwali ünnepség ideje alatt lépett be Indiába, 
amely a hindu naptár szerint az egyik legfontosabb ünnep. 
Porbandar térségében ez egyben az újév ünnepe is. A napi 
tennivalókat ilyenkor félreteszik, a házakat kidíszítik; ez a 
fények, a színek és a tűzijátékok ünnepe. A Kotecha család 
meleg fogadtatásban részesíti, őszinte szívvel meghívják az 
ünnepség-sorozatra.

Vipul Kotecha szárnya alá veszi a világjárót, és minden-
ben segíti, amíg Indiában tartózkodik: a védőoltásokat fel 
kell újítani, útvonaltervezés, mobil telefon, egyszóval Vipul 
mindenről gondoskodik. Ő Jean hindu angyala, még akkor 
is, ha nagyon szerény és nem szereti, hogy így nevezik.

November 12-én hagyja el Porbandart, de a gyaloglás 
nagyon nehézkesen indul. Háromheti pihenő után újra for-
mába kell, hogy lendüljön, sőt mi több, hozzá kell szokni 
az indiai ételekhez. Ki nem állhatja az erős paprikát és ég 
a gyomra az indiai currytől. Erről így ír nekem: „Az étel 
borzasztóan erős, néha úgy érzem, hogy nem tudok többet 
enni, ilyenkor abbahagyom. Mindazonáltal az indiaiak azt 
mondják, hogy ez nem is fűszeres. Azt hiszem, fogyni fogok 
Indiában.” Egy szánalmas hét után a fizikai állapota és az 

emésztőrendszere helyre áll és a túra vidáman folytatódik.
Vipul úr minden nap telefonál neki és a vadodrai házában 

várja Jeant, amely kb. 450 km-rel arrébb fekszik. Onnan 
Jean Bombayba utazik vonattal, hogy egy kicsit elősegítse 
a „Decade” ügyét (A szó eredeti jelentése: évtized, amely 
itt a 2001-2010 közötti időszakra utal, és amely évtizedet az 
UNESCO a békekultúra és a világ gyermekeivel szembeni 
erőszakmentesség nemzetközi évtizedévé kiáltotta ki). 

Ezzel egy időben, mialatt nagyon hiányzik az én gya-
loglóbajnokom, azon fáradozom, hogy megtaláljam az út-
ját és módját, hogy hol tölthetnénk együtt a szokásos éves 
„nászutunkat.” Luank Prabang, Bangkok és Dacca szóba 
sem jöhetnek több okból kifolyólag. Végül is Kolkata mel-
lett döntöttünk, így február 19-én repülök el Montrealból, 
és március 13-án térek haza. Amellett, hogy örömmel tölt 
el, hogy újra láthatom szerelmemet, megúszom a kanadai 
tél egy részét is!

Bombayban december harmadika és ötödike között Jean 
eleget tesz egy tartalmas programnak, amelyet a kanadai 
konzulátus szervezett. Iskolákat látogat meg, amelyek 
közül a Podari Nemzetközi Iskola tanulói elbűvölték egy 
látványos jógabemutatóval. Civil szervezeteket is megláto-
gat, mint például a SUPPORT, amely a drogproblémákkal 
küszködő gyermekek rehabilitációján dolgozik, vagy az 
AKANKSHA, amely a társadalmilag hátrányos helyzetű 
gyermekek problémáin igyekszik enyhíteni.

Jean azt tervezi, hogy olyan szervezeteket hoz létre, ame-
lyek alapítványi jelleggel működnének, és amelyek méltó 
utódai lehetnek a „Decade”-nek, amely 2010-ben véget ér.

Jean folytatja az útját december 14-én annak ellenére, 
hogy enyhe fájdalmat érez a jobb térdében. Két nappal ké-
sőbb ez az „enyhe fájdalom” egy makacs gyulladássá ala-
kul át. Deepak Potel és családja nagyszerűen gondját vi-
selik: masszázs, gyulladás-csökkentő orvosságok, még az 
orvoshoz is elviszik.

Indiai vízumát Jean még Dubaiban kérvényezte, ami feb-
ruár 3-án lejárt. Éppen ezért a vízum meghosszabbításáért 
kell folyamodnia, hacsak nem akarjuk a közösen eltöltendő 
kis időt külön tölteni. Némi felvilágosítás után megtudja, 
hogy a vízum meghosszabbításával kapcsolatban Új-Delhi-
be kell utaznia. Éppen ezért úgy dönt, hogy azt a csodálatos 
útvonalat, amelyet barátunk Vipul tervezett meg számára, 
módosítania kell és így az ország észak-keleti része felé 
veszi az irányt, ahonnan majd tömegközlekedéssel utazik 
a fővárosba.

2007-ben Jean a karácsonyt és az újévet egyetlen csa-
ládtagja nélkül kénytelen eltölteni. Ugyanakkor egy hindu 
család nagy tisztelettel és barátsággal meghívja őt az ünne-
pekre, amely egy kicsit enyhíti a szomorúságát.

Fordította: Papp László

2008. Második szám
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Urban legendeket bemutató második írásomban néhány 
“haláli történetet” osztanék meg a nyájas olvasókkal. Íme!

A csizma
E történet Texasban kering egy cowboyról és a csizmá-

járól. Úgy száz évvel ezelőtt egy gazda egy, a marhacsorda 
körül „ólálkodó” csörgőkígyót lőtt le. Mivel a hüllő nem 
döglött meg teljesen, ráugrott és eltaposta, mint egy kígyót. 
A férfi néhány nap múlva rosszul lett és meghalt.

Mikor fia a felnőtt korba lépett, édesanyja nekiadta a 
csizmát, mint fontos családi ereklyét. Kérte, becsülje meg, 
hiszen édesapja abban a csizmában lelte halálát. Megha-
tódva ettől az emléktől, magára öltötte a lábbelit. Vesztére. 
Az ifjú cowboyt édesanyja mellett áldott állapotban lévő 
özvegye gyászolta.

A magára maradt asszony egészséges fiúgyermeknek 
adott életet. Mikor a legény az érett férfikor küszöbéhez 
ért, megörökölte a csizmát. Nagy becsben tartotta, hiszen 
nagyapja és apja is e csizmát viselték életük utolsó pillana-
taiban, ez volt az egyetlen és utolsó emlék róluk. Egy-két 
napig hordta a csizmát, aztán ő is jobblétre szenderült.

Mikor az orvos lehúzta a lábáról az ősi családi öltözé-
ket, észrevette, hogy egy méregfog szorult a talp és a sarok 
közé. A fogban elegendő méreg lett volna még több gene-
ráció elpusztítására is, ám a cowboy családja ekkorra már 
kihalt...

Ki itta meg a nagymamát?
A második világháború után kelt életre egy történet, mely 

az amerikai segélyszállítmányokkal van kapcsolatban. Va-
laki kapott Amerikából UNRRA-csomagot (United Nations 
Relief and Rehabilitation Administration – az ENSZ Se-
gélyezési és Újjáépítési Hivatala). Nagyon megörültek, 
mert egy nagy dobozban két kiló barna por volt. Boldogan 
készítették belőle a finom kakaót és itták, mintha kötelező 
lett volna. Utólag kapták meg a levelet Amerikában élő ro-
konaiktól, hogy a nagymama utolsó kívánságát teljesítve, 
miszerint szülőföldjében szeretne örök nyugalmat találni, 
elküldték a hamvait.

Kinek kellett a nagyi? 
A felmenők holttestének bizarr kezeléséről számol be 

az a szóbeszéd is, melyben a nagymama/nagyapa holtteste 
tűnik el. A világszerte ismert történet magyar változatában 
a nagymama váratlanul meghal egy balatoni nyaralás so-
rán, és mivel a család ragaszkodik az otthoni temetéshez, 
szőnyegbe csavarják és hozzáerősítik a Trabant csomagtar-
tójához. Hazafelé betérnek egy presszóba, de míg odabent 
tartózkodnak, a szőnyeget nagymamástul ellopja valaki. 
Hozzáértők szerint a történet európai eredetű, és a tenge-
rentúlon is európai bevándorlók terjesztették el.

Se rum, se hordó, se hulla?
A bizarr sztori röviden a következő: egy szegedi családi 

ház felújítása során a munkások találtak egy 300 literes hor-
dót, színültig rummal. Az italt persze az utolsó cseppig meg-
itták, de a hordóban még kotyogott valami, ezért szétbontot-
ták, mire a dongák közül egy összeaszalódott holttest dőlt 
ki. A Szeged kertvárosába helyezett történet több évtizedes 
múltra tekint vissza. Eszerint a ház korábbi tulajdonosa egy 
nyolcvanéves özvegyasszony volt, aki valamikor a nyolcva-
nas években hunyt el magányosan.

Állítólag a hordóban talált holttest a nő megboldogult 
férjéé, akiről az a hír járta, hogy a Karibi térségben diplo-
mataként dolgozott. De a nő egyedül tért haza a mesés ten-
gerentúlról, a férjet pedig senki nem hiányolta. A házat fél 
évvel a nő halála után vették meg, és akkor találták meg a 
férj holttestét a munkások.

A holttest hivatalos hazahozatása túl költséges és körül-
ményes lett volna, ezért a találékony özvegy jamaicai rum-
mal teli hordóban, hajón csempészte haza az urát.

Egy bűnügyi bulvármagazin megtörtént esetként kezelte 
mindezt, sokáig ragaszkodtak is a valóságtartalmához és bi-
zonyítékokat is ígértek. Aztán szépen lassan a feledés homá-
lyába veszett az egész.

                                                              Gyűjtötte: Mondi 

Urban legend
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JÓ TUDNI
Tudta, hogy
… a gyümölcsök segítenek az asztma megelőzésében?
Egy friss tanulmány megállapította, hogy azoknál, akik 

rendszeresen fogyasztanak gyümölcsöt, 40 %-kal kisebb az 
asztma kialakulásának kockázata, mint a gyümölcsöt csak 
ritkán fogyasztóknál. Az első helyen az alma, narancs és kivi 
áll. A hatás a C vitaminnak tulajdonítható.

Tudta, hogy
… a legdrágább só rózsaszín és a Himalájából szárma-

zik? 
Nem feltétlenül ez a legjobb ízű só, viszont rendkívül 

egészségesnek tartják. Kristályos formájú, sóbányában fejtik 
ki, és az utólagos finomítás során kezelik vízzel. Mint min-
den só, 98 %-ban a himalájai só is nátrium kloridból áll. 

Azonban a fennmaradó 2 % a fontos, melyet az egész-
ség szempontjából fontos ásványi anyagok tesznek ki. Más 
sótípusoktól eltérően, a himalájai só rózsaszín kristályai har-
monikus szerkezetet mutatnak, amelyben az ásványi anyag 
molekulák szervesen beépülnek a nátrium klorid molekulák 
szerkezetébe.

Tudta, hogy
… néhány gyümölcs haragban van a zselatinnal?
Azok figyelmébe, akik ananászból, kiviből vagy mangó-

ból szeretnének zselét készíteni: ezek a gyümölcsök olyan 
enzimet tartalmaznak, amely hatástalanítja a zselatint. Az il-
lető gyümölcslébe vagy pürébe belekavarva, a zselatin nem 
fog megkötni. Azért mégsem kell teljesen lemondani a fi-
nomságokról: mielőtt a gyümölcsöket összetörnénk, forráz-
zuk vagy kissé főzzük meg. Így az enzim dezaktiválódik, és 
a zselé tökéletes lesz!

Tudta, hogy
… miért kell beáztatni a babszemeket mielőtt főni tesz-

szük?
Mert régiek és szárazak, így hamarabb megfőnek – hang-

zik a gyors válasz. Igen ám, de azt a babot is ajánlott be-
áztatni, amelyik nem régi. Mégpedig azért, mert a legtöbb 
babfajta, egy olyan enzimet tartalmaz, amely megnehezíti a 
fehérjék felszívódását. Ha néhány órán keresztül hideg víz-

ben áznak, a babszemekből kivonódik a vízbe a káros anyag 
(ezért sem szabad azt felhasználni). Egyes babfajták, külö-
nösen a pirosak, egy olyan toxint is tartalmaznak, ami meg-
gátolja a proteinmolekulák felszívódását. Ezeket előzetesen 
főzzük 15-30 percig, majd a vizet öntsük le és a babot tiszta 
vízben tegyük ismét főni. 

Tudta, hogy
… a kávéfogyasztókat nem fenyegeti az agyvérzés?
A rendszeresen kávét fogyasztó férfiak (kb. 4 csészével 

naponta) ritkábban kapnak agyvérzést, mint akik nem élnek 
a fekete nedűvel. Ez érvényes a koffeinmentes kávéra is, és 
ez egy olyan hatóanyagnak tulajdonítható, ami csökkenti a 
vérben a húgysav mennyiségét.

Tudta, hogy
… a teaszünet életet menthet?
Akik rendszeresen fogyasztanak fekete teát (naponta kb. 

4 csészével), kevésbé vannak kitéve a stressznek, a földke-
rekség 1. számú gyilkosának. Britt kutatók vizsgáltak hár-
mat azon jelzések közül, melyekkel a szervezet reagál a 
stresszkeltő ingerekre: vérnyomásnövekedés, szívritmus fo-
kozódás és kortizol-termelődés (stresszhormon). Az első két 
válaszreakció azonos módon  zajlik le a teaivóknál és azok-
nál, akik nem fogyasztanak teát; a stressztényező megszűnte 
után viszonylag gyorsan helyreáll a normális működés. Vi-
szont a kortizol termelődése és ezáltal a stresszállapot fenn-
tartása az egész szervezetben – ami fokozatosan károsítja az 
egészséget -, kétszer kevesebb ideig tart a teaívóknál, mint 
a többinél. A szervezet hamarabb túl van a veszélyen. Egy 
feltétellel: a teát nem szabad tejjel inni, mert a tej pontosan a 
védő mechanizmust hatástalanítja.

Tudta, hogy
… a  banán sietteti a gyümölcsök érését?
Tudott dolog, hogy a banán nagyon gyorsan megérik szo-

bahőmérsékleten. Emellett azonban katalizátorként szolgál 
más gyümölcsök érési folyamatához is. Egy éretlen avokádó 
vagy egy kőkemény őszibarack hamar ehetővé válok, ha 
érett banánok mellé helyezzük.

Tudta, hogy
… a papaya omlósabbá teszi a húsokat?
Az egzotikus gyümölcsben található enzimek rendkívül 

erősek: a papaya szeleteket húsok pácolásához használják, 
puhító hatásuk miatt. A papayalében pácolt hal nem is igé-
nyel ternikus előkészítést.

Tudta, hogy
… a sárgabarack magjából a marcipánhoz nagyon hason-

ló masszát nyerhetünk?
A marcipánt darált mandulából készítik, néhány csepp ró-

zsavíz és porcukor hozzáadásával (annál nemesebb a marci-
pán, minél több benne a mandula). Mivel a mandula drága, 
olcsóbb megoldást kerestek, és sárgabarack magjával helyet-
tesítették. Az új termék neve perszipán és egyharmad rész 
darált barackmagot, valamint porcukrot tartalmaz.

Forrás: Lisa kulináris naptár: Jobbágyné
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Megbírságolhatják a legálisan szerzett jövedelmet
Nagy baj lehet a családon belüli adásvételekből, kölcsö-

nökből, ajándékozásból, s más ártalmatlannak tűnő tranzak-
ciókból is, ha vagyonosodási vizsgálatra kerül sor. Felkészü-
letlenül és szakértői segítség nélkül a becsületes adózónak 
is kockázatos alávetnie magát a vizsgálatnak – állítják adó-
szakértők. 

A vagyonosodási vizsgálat során könnyen elbizonytala-
nodhat a laikus, becsületes, törvénytisztelő adózó is. Az adó-
szakértők szerint nem abból van gond, hogy az adózó őszin-
tén beszélget a hivatal képviselőjével, hanem abból, ha olyan 
állításokat tesz, amelyeket nem tud bizonyítani, mert járatlan 
az ilyen ügyekben.

Sokan például azt sem tudják, mi is a vagyonosodási 
vizsgálat hivatalos megnevezése. Ha olyan idézést kap a 
magánszemély, aminek tárgya SZJA-, és EHO-vizsgálat 
2001-2005, akkor még az ügyvédjének se higgye el, hogy 
ez csak egy „egyszerű vizsgálat”, és ne várja ölbe tett kézzel 
az időpontját, akkor se, ha úgy tudja, mindent bevallott és 
befizetett, mert ez „a vagyonosodási” vizsgálat.

 A Magyar Könyvelők Országos Egyesülete online kon-
ferenciáján Villányi-Kollár Dusán adószakértő, és a hozzá-
szólók olyan példákkal szolgáltak, amikor az adózó részben 
vagy teljes egészében eredménytelenül próbálta a vizsgálat 
során megmagyarázni az adóhatóságnak tisztességes úton 
szerzett vagyona eredetét.

 
Nem csak családi ügy
Öt éve eladta a gyereknek a lakást, hogy kedvezményes 

kamatozású szabad felhasználású hitelhez jusson saját cége 
számára? Erre ugrik az APEH. Igen? Honnan volt a gyerek-
nek pénze előlegre? Ha nem volt, akkor a szülők adtak köl-
csön neki? Miből? Ezeket a kérdéseket komolyan felteszik.

Azt állítani, hogy a családi megtakarításból fedezték az 
előleget, miközben nem volt megtakarítás, sem pénzmozgás, 
öngól. A szakértő tudja, hogy össze lehet vezetni a hitelt és 
a kölcsönt, megkímélve az adózót attól, hogy további sántí-
tó bizonyítékokkal próbálja magát kimagyarázni, aztán meg 
azzal kínlódjon, hogyan bizonyítsa, miért vonja vissza ko-
rábbi jó ötletnek tűnő magyarázatait. 

 Nevelőapa vásárolt nevelt fia részére ingatlant? Az ön-
erőt nem vitathatóan ő biztosította, de nem jelentette be az 
ajándékozást, és nem fizette meg az ajándékozási illetéket? 
Az ellenőrzés a hiányosságot 36 százalék szja, 11 százalék 
EHO, 50 százalék bírság, 50 százalék pótlék terhekkel bün-
tetette.

Ha a mulasztás a felkészülés alatt kiderül, önbevallással 
lehet módosítani, pótlólag befizetni az illetéket, és a kése-
delmi kamatot. Ha mégsem, az adószakértők szerint akkor 
sem volt jogos az APEH megállapítása, mert az ajándékozás 
nem egyéb összevonás alá eső jövedelem. Szankció csak az 
illeték és a bírság lehet. Ez annál is inkább egyértelmű kellett 
volna, hogy legyen –  vélték az online konferencia köny-

velő résztvevői, mivel 2007. január elsejétől integrálták az 
APEH-ba az illetékhivatalokat.

 
Ne vegyen kölcsön, nehogy bírságra költsön?
A barátja kölcsönt adott például autóvásárlásra? Egysze-

rűnek tűnő eset bemutatni a kölcsönszerződést.
Lehet, hogy önnél minden rendben van, barátjának azon-

ban nem volt annyi bevallott jövedelme, hogy kölcsönadhas-
sa a szóban forgó összeget. Az adóhatóság erre azt mondja, 
ha a barát nem adhatott kölcsönt a jövedelme alapján, akkor 
nyilván nem is adott, vagyis a vizsgálat adóhiány megállapí-
tásával zárul. Annak ellenére, hogy a létrejött kölcsönszerző-
dés bizonyító erejű irat.

 Olyannyira, hogy annak alapján külön adatbázisba teszi 
az APEH a kölcsönadót, és nagy valószínűséggel később 
meg is keresi, vagyonosodási vizsgálat céljából.

Lakásvásárlásnál visszalépett az eladó, ön visszakapta az 
előleget, vagy foglaló esetén annak dupláját? Ilyen esemény 
nem szerepel az APEH kérdőívén. Viszont ha emiatt nem jut 
eszébe feltüntetni (egyéb fent nem említett bevételként), ak-
kor kellemetlen magyarázkodásba bonyolódhat. 

Visszakérdez az adószakértő
Akadnak olyan revizori kérdések, felvetések, amivel az 

adózót zavarba hozhatják, ám az adószakértő fölkészülten 
fogad.

A rezsit, a családi pótlékot felesbe veszi figyelembe az 
adóhatóság a házastársaknál, az életbiztosítást meg nem, 
mert az személyhez kötődik? De melyik zsebből fizették az 
életbiztosítást, talán nem ugyanabból, amiből a rezsit is? – 
kérdez vissza ilyenkor az adózót képviselő adószakértő. Ha 
a feleségnek forrástöbblete van, a férjnek forráshiánya, azt 
minden további nélkül össze lehet vonni, ha közös a kassza. 
Az APEH megkérdőjelezi a feleség ingatlantulajdonlását, 
mert a tulajdoni lapon csak a férj szerepel? A családjog alap-
ján a feleség ekkor is tulajdonosa a közös háznak!

Nem árt tudni
Igazolást kérnek a vizsgálat során arról, hogy amikor hi-

telből építkezett, milyen ütemezésben mit fizetett ki? A bank 
be kellett hogy kérje az építkezés számláit, ha tehát azokra 
szükség van a forrásmérleg kiadási oldalához, ott minden-
képpen megtalálhatók, legfeljebb egy kicsit udvarolni kell az 
ügyintézőnek, hogy hozza fel őket a pincéből.

  Nem mellébeszélés, és tényleg az amerikai nagybácsi-
tól ajándékba kapott valutából vett lakást, vagy indította be, 
fejlesztette vállalkozását? Régebben egymillió forint feletti 
készpénzbehozatalt be kellett jelenteni a VPOP-nak, ez bizo-
nyító erejű lehet. Ha a rokon ezt elmulasztotta, megsértette 
a devizajogszabályokat. De ettől még nem vonható kétségbe 
az ajándékozás vagy a kölcsönadás ténye.

 Tart tőle, hogy magánjellegű all inclusive külföldi nya-
ralásuk finanszírozási hátterét fogja firtatni egy esetleges 
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vagyonvizsgálat (talán nem is véletlenül)? Fellélegezhet. Az 
APEH-nek nincs nyilvántartása az utazásokról, és magán-
utazásnál nem is kérheti az adatok kiadására az irodákat. Ha 
viszont bankkártyát használt külföldön, akkor igazán nem 
érdemes azt állítani, hogy el se hagyta a város határát

Honnan van a vizsgált időszak kezdő vagyona és a kész-
pénz? Több évre visszamenőleg adott napra okirattal bizo-
nyítani a készpénz-megtakarítást szinte lehetetlen. De le kell 
tudni vezetni, hogyan jutott az adózó az első nagyobb összeg-
hez. Ha például tíz éve szüntette meg értékpapírszámláját, 
akkor egészen addig vissza kell menni. Azt állítani azonban, 
hogy még mindig ezt a pénzt tartja otthon, nem életszerű. A 
levezetésben el kell jutni a vizsgált időszak készpénzkészle-
téig – magyarázták az adószakértők

Ha valaki mostantól elkezd gyűjteni minden bizonylatot, 
akkor is csak a hat év múlva esedékes vizsgálatra lesz felké-
szült. Többé-kevésbé.

 A Figyelő Net-ről leszedte: Nász Margit
Szerző: Tamásné Szabó Zsuzsanna 
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SPORT

 A Rákóczifalva SE 1999-2000 utánpótlás csapata Szlo-
vákiában vett részt nemzetközi tornán Az SK TEMPUS 
Rimaszombat által szervezett tornán 4 szlovák és 3 magyar 
csapat mérte össze tudását. A 7. hely ellenére nem okoztak 
csalódást a Rákóczi SE fiataljai, szoros, izgalmas mérkőzé-
seket játszottak ellenfeleikkel. Minden csapatból különdíjjal 
jutalmazták a legjobbakat, a mi csapatunkból Nagy Kristó-
fot díjazták. Az egy napos kiránduláson nagyon jól érezték 
magukat a gyerekek, életre szóló élményekkel gazdagodva 
tértek haza.

Eredmények:
Vác - Rákóczi SE                              2:1
MFK ROZNAVA - Rákóczi SE         1:0
BADIN - Rákóczi SE                        1:0
Salgótarján - Rákóczi SE                   3:3
SK TEMPUS - Rákóczi SE                3:0
SLOVENKO LUPCA - Rákóczi SE  2:1

Ruskó Zsolt

Először is szeretnénk köszönetet mondani a Rákóczi Lap 
szerkesztőségének, a lehetőségért, hogy hasábjain keresztül is 
üdvözölhetünk minden kedves sportbarátot Rákóczifalván! 

Csapatunk hosszú évtizedekre visszamenőleg létezik, 
és öregbíti minden egyes mérkőzésen falunk hírnevét. Az 
elmúlt pár évben egy új baráti társaság alakult ki nálunk. 
Ennek a közösségnek legfőbb célja a sportolás, a sportolói 
mentalitás megtartása, továbbadása a helyi fiatal és idősebb 
generációnak. Mi a kézilabda sportágat választottuk erre a 
célra, egyesek kisgyermekként, mások 30 évesen. Szeren-
csére időközben úgy összecsiszolódtunk, hogy nem csak 
csapattársak, hanem tényleg a szó szoros értelmében barátok 
lettünk. Ahogy formálódott a közösségünk, úgy értünk el, 
egyre jobb és jobb eredményeket a megyei bajnokságban. 

Az idei évben pimaszul arra vetemedtünk, hogy torony-
magas esélyesévé léptünk elő a JNSZ Megyei Kézilabda Baj-
nokságnak úgy, hogy 10 mérkőzés után veretlenül vezetjük a 
tabellát a Karcag csapatát 5 ponttal megelőzve. Terveink sze-
rint ez az év végén sem lesz másként, és végre aranyéremmel 
térhetünk majd haza a záró fordulóról, ezzel kiharcolva a jo-
got a magasabb osztályban történő indulásra. Hogy azután 
mi lesz? Ez, mint oly sok minden nagyban pénzkérdés. Úgy-
hogy ezúton is tisztelettel megkérjük az igen tisztelt képvise-
lőtestület tagjait, hogy szavazataikkal támogassák majd csa-
patunk 2008. évi költségvetését, hogy ne lehessen pénzügyi 
akadálya döntésünk meghozatalakor, ne kelljen esetleg más 
csapatnak az indulási jogot átadnunk, ha az eredményt letet-
tük majd májusban az asztalra. Egyben természetesen szíve-
sen veszünk minden felajánlást az üzleti- és magánszférából 
is, mely egy – akármennyire is pici – lépcsőfokkal közelebb 
juttatna minket terveink megvalósításához.

Miközben felnőtt csapatunk hengerel a bajnokságban, a 
helyi általános iskola vezetésének, és testnevelő tanárainak 
beleegyezésével, és maximálisan pozitív hozzáállásának 
hála, el tudtuk kezdeni népszerűsíteni sportágunkat a fal-
vai gyermekek körében. Sok tehetséges fiatal sportolójelölt 
tanul szerencsére iskolánkban. Nekik sikerült megadni az 
esélyt arra, hogy kipróbálhassák magukat a kézilabdában. 

Kézilabdásaink vezetik a megyei tabellát
Szerencsére decemberben beindított foglalkozásainkra egy-
re több és több lelkes gyermek jár rendszeresen. Ha „csak” 
annyit érünk el ezzel, hogy amíg az edzéseinken pattogtatják 
a labdát, és dobálják a gólokat, addig sem a TV, Playstation, 
vagy a számítógép előtt feküdve, görnyedve rontják szemü-
ket, testtartásukat, akkor már megérte elkezdeni foglalkozni 
velük. Természetesen igyekszünk mindannyiukból igazi ké-
zilabdást nevelni, és azt kell mondjuk, nagyon tehetségesek, 
és ügyesek. Szorgalmasan látogatják a foglalkozásokat. Azo-
kon maximális odafigyeléssel és elszántsággal ők is azon 
vannak, hogy megtanulják e remek sportág fortélyait. Re-
méljük, előbb-utóbb meg tudjuk majd nekik hálálni hozzáál-
lásukat azzal, hogy mindegyiküknek tudunk majd labdákat, 
mezeket, egyéb sporteszközöket biztosítani.

Végezetül szeretnénk tudatni mindenkivel, aki rászánta 
az időt, és elolvasta a fenti sorokat, hogy csapatunknak a 
honlapján folyamatosan frissülve bármikor információkhoz 
juthat rólunk, eredményeinkről, edzéseinken pedig tájéko-
zódhat arról, hogy mi tényleg komolyan gondoljuk, hogy 
bajnokságot akarunk nyerni, és hogy minél több fiatalnak 
lehetőséget kívánunk biztosítani a kézilabdázásra.

Internet elérhetőségünk:http://rakoczifalvai-kk.extra.hu/

Edzésidőpontjaink: 
Hétfő 18h-20h-ig /gyermek-felnőtt közös/
Szerda 18h-20h-ig /felnőtt/
Péntek 16-17h-ig /gyermek/

Tóth Barnabás

     Nemzetközi utánpótlás torna
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Kiadja: Falugondnokság Kft. Felelős kiadó: Nagy József
Felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező-szerkesztő, tördelő: Papp Imre grafikus
E havi számunkat a szerkesztőség tagjai közül írták:  
Balázs Antal, Czirmayné Kocsis Róza, Fekete Ferenc, Feketéné 
Molnár Zsuzsanna, Hajdú Gergely, Hably Dóra, Jobbágyné 
Incze Erzsébet, Karkus Tibor, Kövér Nikoletta, Mondi Viktor, 
Urbánné Kelemen Rózsa

Önkormányzati híreket sajtó alá rendezte: Szucsik Hajnalka

Civilszervezetek, intézmények híreit sajtó alá rendezte: 
Császiné Csáti Réka
Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet
A Rákóczi Lapot terjeszti a Magyar Posta.
Előfizethető a kézbesítőknél és a Posta Hivatalban.

Rákóczifalva, 2008. február 27.

A Rákóczi Lap és a településről  más fontos információ olvas-
ható a folyamatosan frissülő  községi hivatalos honlapon.
                                                                    www.rakoczifalva.hu

Folyamatosan újabb és újabb 
kontinenseket hódítanak meg a 
rákóczifalvai kuruc macik.

A világjáró macik csapatából a 
19-es számú a Magyar Judo válo-

gatottal elutazott Párizsba. 
- Debreczeni Ildikó már másodszorra vitte magával a 

Brémai Operába a 9-es sorszámút, ahol már több fotót is 
készített az operaház zenészeivel.

- St Martin egy hónapos amerikai körútra útitársának vá-
lasztotta az 1-es számú mackót. Rövidesen Kínába utaznak 
el, ahol filmet készítenek a leendő olimpia helyszíneiről. 

- Fazekas Mihály február 5.-én Kairóba utazott el a 14-es 
macival, és még ebben a hónapban Hamburgba és Berlinbe 
is magával viszi. 

- Fekete Zsuzsanna rákóczifalvai lakos szolgálati helyé-
re, Afganisztánba vitte magával a 10-es számú macit február 
16.-án.

- Demény István és családja, valamint barátai jóvoltából 
a 3-as maci Ausztriába, Erdélybe, a 11-es Nepál és India, a 
18-as maci pedig Egyiptom és Izrael tájait nézi meg.

- Az MTV1 Főtér című méltán népszerűműsora február 
6.-án a macigyűjteményről készített felvételt. Már 2006-ban 
is jártak nálunk a „Rákóczi nyomában” sorozattal és láthat-
ták a nézők a berendezés alatt álló múzeumot.

- Hoffman Imre dandártábornok úr és Vass Lajos, az Ope-
raház igazgatója segítségével két kiállításunk előkészítését 
kezdtük meg. Rákóczi Ferenc sárospataki várából kapunk 
anyagot egy hónapra, és Szinyei Merse Pál festőművész al-
kotásait hozhatjuk el a Nemzeti Múzeumból és a Nemzeti 
Galériából.

- Bozsó László úr a Bolax Kft tulajdonosa felajánlotta 
segítségét a múzeum külső és belső felújítási munkáihoz.

- Tiszaföldvárról  Németh László a LANA 91’ Kft-től 
folyamatosan megvendégeli a megjelenteket a kiállításaink 
megnyitásakor.

- Ezen kívül Rákóczifalváról Forgóné Erzsike és Szol-
nokról Molnárné Erzsike néni a múzeumban felmerülő 
munkákban nyújt nekünk segítséget.

- Rátóti Zoltán színművész úr 2007. decemberében meg-
tartott előadói estjén befolyt összeget a múzeum fejlesztésé-
re használtuk fel.

- A LEADER+ programban a pályázatunk sikeresen nyert. 
Az innen megkapott összeget a tavasszal kezdődő felújítási 
munkákra, bővítésre költjük. 

- Budapesten, 2008. február utolsó hetében megrendezett 
Utazás 2008 Kiállításon is bemutatkozik a macigyűjtemény. 
Balátiné Marika néni segítségével az emberek megismerked-
hetnek a macirestaurálás rejtelmeivel.

- A kőgyűjteményünkbe egyre több helyről hoznak követ. 
Legutolsó darabot Hajas Attiláné hozta a romániai Csucsa 
település Bonza kastélyából.

- Régi kastélyok és kúriák tárgyait is sikerült megkap-
nunk. A Zöld Szalonban lévő aranyozott rokokó tükör a 19. 
század második feléből való és Tatáról érkezett. 

- A Gorove kastélyból előkerült újabb relikviákat tudunk 
bemutatni vitrinjeinkben. A majmos porcelán szobor 1868-
as bécsi, és az ugyancsak onnan származó kereszt is egy iga-
zi remekmű.

- A Wodiáner családi kriptából, ami Rákóczifalva és 
Szandaszőlős határában állt, ajtódíszeket, gyertyatartókat tu-
dott megmenteni Oláh Béla. Ezeket is láthatják az érem- és 
pénzritkaságok kiállításán, a régi térképekkel együtt, amik 
az 1860-as évekből valók és a Gorove kastélyban voltak egy-
koron.

- Dr. Varga Zoltán körjegyző úr Nagykörűből egy érdekes 
kiállítási anyagot bocsát a rendelkezésünkre. Söröskupákat 
fogunk bemutatni ebben az évben, amelyek a századforduló-
tól napjainkig gyűltek össze. 

- Papírgyűjtési akciónk tovább folytatódik. A befolyt ösz-
szeget jótékonysági célra fordítjuk.

Következő kiállításunk Pécskői Miklós gyűjteménye, 
ami 23. alkalommal kerül megrendezésre, a 

„Száz éve Vénusz” nevet kapta.
FELHÍVÁS

Tisztelt Múzeumlátogatók! Várjuk felajánlásaikat az 
egykor Rákóczifalva határában álló kastélyok és kúriák 
megmaradt tárgyi emlékeiből. A felajánlott tárgyakat 
egy időszakos tárlaton szeretnénk bemutatni, ebben az 

évben.
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Bocs D’Art galéria XXII.

Oláh Béla 
régi pénzérméiből kiállítás 

a Macimúzeumban
A kiállítás megtekinthető: 2008. február 28.




